
ОТАРЛЫҚТАН КЕЙІН ДЕ 
ОҢАЛМАЙ ОТЫРМЫЗ

1937-1938 жылдары елімізде 478 
аралас мектеп болғанын ескерген 
белгілі ғалым Мекемтас Мырзах-
мет ұлы: «Аралас мектеп – отарлық 
саясаттың классикалық түрі» деген 
тоқтамға келген. Ал журналист-
жазушы Қайым-Мұнар Табеевтің 
естелігіне сүйенсек, %ткен ғасыр-
дың 60-80-жылдары елде 700-ден 
ас там қазақ мектебі жабылып, Ал-
ма тыда қазақтілді 3-ақ білім ошағы 
қалыпты. Бірақ к%ршілес %збек, 
түркімен, тәжік мектептеріне ондай 
нәубет т%нбеген.

Кейін тәуелсіздік тұғырына ту 
тігіп, етек-жеңімізді жиғаннан 
кейін Елбасы Нұрсұлтан Назарбаев 
қазақ тілін «үш тілдің біріншісі, 
негізгісі, бастысы, маңыздысы» деп 
атап к%рсетті. 2012 жылғы Жол-
дауын да да: «2020 жылға қарай 
мем лекеттік тілді меңгергендердің 
қа тары 95 пайызға дейін жететін 
бо лады» деген еді. Қазір сол белгі-

ленген уақыттан кейін бір жыл %тті. 
Мектеп ауласында ойнап жүрген 
қазақ балалар мен оларды алып 
кетуге келген ата-аналардың Ре-
сей дің мемлекеттік тілінде шүйір-
ке  лесуінен к%зделген межеге жету-
дің ауылы алыс екені аңғарылады. 
Сон    дықтан қоғам қайраткері 
Оразкүл Асанғазықызы орыс 
сыны  бында оқитын балалардың 
қазақ тілін білмейтінін айтып, 
қазіргі білім саласы басшыларына 
аралас мектептердегі идеологияның 
да б%лек екенін ескертті.

Енді ресми статистикаға жү-
гініп к%рсек, елімізде 3,5 миллион-
нан астам оқушы бар екен. Оның 
2 мил лион 650 мыңнан астамы – 
қазақ, 403 мыңдайы – орыс, 141 
мың дайы – %збек, 55,6 мыңы – 
ұйғыр, 31,4 мыңы – украин, 29 
мыңы – неміс, 25,3 мыңы – әзер-
байжан. Осы ұлт тық құрам бо-
йынша қазақ оқушы лардың саны 
басым бола тұра, 1,5 миллионға 
жуық бала 2 047 аралас тілді 
мектепте білім алып жатыр. БҒМ 
Ұлттық білім беру де ректері қоры-
ның биылғы мәліме тінше, аралас 
мектептері басым %ңірлердің к%шін 
Алматы облысы бастап тұр. Ондағы 
306 аралас мектепте 256 020 оқушы 
бар.

(Жалғасы 5-бетте)
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Құрметті отандастар!
Баршаңызды қасиетті Құрбан 

айт мейрамымен шын жүректен 
құттықтаймын!

Құрбан айт – адамдарды бей-
бітшілік пен бірлікке, мейірім-
ділік пен ізгілікке үндейтін жар-
қын мереке. 

Қазақстандықтар үшін бұл 
мейрамның маңы зы ерекше. Ол 

адамгершілік және рухани құн-
ды  лықтарды насихаттап, түрлі 
ұлт пен дін %кілдері арасындағы 
ауызбірлік пен сыйластықты арт-
ты руға септігін тигізеді.

Айт күндері әрбір адам игі 
істер жасап, рухани тазаруға, құр-
бан шалып, к%мекке мұқтаж 
жан   дарға қол ұшын созуға ты-
рысады. 

Қазіргі таңда Құрбан айт 
мей рамы жақ сылықтың жар шы-
сына айналып, елімізде татулық 
пен келісімді нығайтуға ұйытқы 
болып отыр. Алдағы уақытта да 
солай боларына кәміл сенемін.

Осынау қастерлі мерекеде 
әр бір шаңыраққа шаттық, ты-
ныштық пен бақ-береке тілеймін!

Айт қабыл болсын! 

Ардақты ағайын!
Сіздерді күллі мұсылман қауы-

мы үшін қас терлі Құрбан айт мере-
кесімен шын жүректен құттық-
таймын!

Бұл – қайырымдылық пен жа-
нашырлық, із гілік пен иман дылық 
сияқты асыл қасиеттерді дәріп-
тейтін ұлық мейрам.

Салт-дәстүрімізбен берік ұш-
тасқан ата дініміз – елдің рухани 
тұтастығын сақтауға  ықпал 

ететін басты құндылықтың бірі.
Құрбан айт қашанда барша 

жұртты береке-бірлікке үндейді. 
Ел азаматтарын бауырмал болуға 
шақырып, бүкіл халқымыздың 
ырыс-ынтымағын арттырады.  

Мұсылман баласы бұл күн дері 
отбасы аман дығы мен ел ты-
ныштығы үшін құрбандық ша лып, 
жоқ-жітікке к%мектеседі, мұқтаж 
жан дарға қам қорлық танытады. 
Осындай ізгі ниет пен сауапты іс 

ел-жұрттың бір-бірі мен етене ара-
ласуына, %зара сый лас тық пен 
жақсылыққа жол ашады.   

Құрбан айттың ұлағаты мен 
%негесі біздің ру хани құндылық-
та рымызбен үндеседі. Бүгінгі ме-
ре кенің мән-маңызы осында деп 
білемін.  

Шалған құрбандықтарыңыз, 
дұға-тілектеріңіз қабыл болсын!  

Айттан айтқа аман-есен жете 
берейік!

Мемлекет басшысы елі-
міздегі эпидемиоло гиялы� 
ахуал ж�нінде ке�ес �ткізді. 
Б�л туралы А�орданы� бас-
пас�з �ызметі хабарлады. 

Қасым-Жомарт Тоқаев %з 
с%зінде соңғы кезде індет жұқтыр-
ған адамдардың саны күрт артып 
кеткенін атап %тті. Күн сайын 
5 мың нан астам науқас тіркеліп 
жа тыр. Бір апта бұрын Үкімет ах-
уал ды бақылауда ұстап отырмыз 
деп мәлімдеген болатын. Бірақ 
эпи де миологиялық жағдай на-
шар лап кетті. 

– Ең бастысы – аса ауыр нау-
қас тардың к%беюін болдырмау, 
адам %мірін сақтау. Сондықтан 
оның бір ғана жолы бар. Бұл – 
жаппай вакцинация, екпе салу. 
Қалыптасқан ахуалдың %те күрделі 
екенін ашық айту керек. Пандемия 
%ңір басшылары үшін нағыз сынақ 
болды. Бұл сынақты кем дегенде 
әкімдердің жартысы, ең жақсы 
дегенде, «үшке» тапсырады, – деді 
Президент.

Мемлекет басшысы вакци-
налау деңгейі т%мен %ңірлерге 
методикалық к%мек к%рсету үшін 
шұғыл түрде к%шпелі бригада 
жасақтауды тапсырды. Оның пі-
кірінше, екпе салдырғысы кел-
мей тін адамдармен жұмыс бары-
сында саралау әдісін қолданған 
ж%н.

– Бұл топ біркелкі емес. Екпе 
салдырудан бас тарту себептері 

әртүрлі. Мұндай адамдардың 
ішінде ойланып жүргендері к%п. 
Барлық әдіс-тәсілді пайдалану, 
соның ішінде, әлеуметтік желілер 
арқылы олардың к%зін жеткізу 
керек. Батыстың кейбір дамыған 
елдері к%з жеткізу әдісінен мәж-
бүрлеу шараларына к%шіп жатыр. 
Ірі еңбек ұжымдарының қызметіне 
байланысты ерекше жағдайлар 
болмаса, біз ондай қадамға бар-
маймыз. Сондықтан %з дегенінен 
қайтпайтын аз ғана антивак сер-
лерге бола, отбасыларын %з ең-
бегімен асырап отырған аза-
маттарымыздың денсаулығын 
қатерге тіге алмаймыз, – деді 
Қасым-Жомарт Тоқаев. 

Денсаулық сақтау министр-
лігіне Ақпарат және қоғамдық 
даму министрлігімен бірлесіп, 
тәуелсіз әлеуметтік сауалнама 
жүр гізуге тапсырма берілді. 

– Иммунитет қалыптастыру 
үдерісін тежеп отырған тағы бір 
%зекті мәселе – вакцинацияның 
жалған паспорттары. Мұндай 
теріс құбылыстардың алдын алып, 
олардың таралуына жол бермеу 
маңызды. 16 шілдедегі мәлімет 
бойынша 65 қылмыстық іс қоз ғал-
ған. Яғни, жұмыс басталды. Енді 
оны белсенді жалғастыру керек. 
Бұл – %те ауыр қылмыс. Бұл – ұлт-
тық қауіпсіздікке нұқсан келті-
ретін іс-әрекет, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

Кеңес барысында вакцина 
%ндірісі саласындағы к%шбасшы 

елдерден әкелінетін екпелердің 
түрлерін кеңейту мәселесі де қа-
рас тырылды. Қасым-Жомарт 
Тоқаев ресейлік жаңа «Спутник 
лайт» вакцинасын жеткізу және 
оны отандық фармацевтикалық 
алаңдарда шығару мәселесін 
пысықтауды тапсырды.

– Отандық QazVac вакцина-
сын қыркүйек айында шығару 
жоспарланып отырғанын ескере 
отырып, оның  ДДСҰ-да тіркелуін 
тездету қажет. Бұл – Денсаулық 
сақтау министрлігі мен Сыртқы 
істер министрлігінің жұмысы. 
QazVac вакцинасын екіжақты 
уағдаластықтар аясында үшінші 
елдердің нарығына шығару жұ-
мыс тарын ұйымдастыру маңыз ды. 
Үкіметке аталған мәселені ерекше 
бақылауға алуды және бір ай ішін-
дегі атқарылған жұмыстардың 
нәтижесін баяндауды тапсыра-
мын, – деді Президент.

Бүкіл мұсылман қауымы үшін 
қасиетті Құрбан айт мерекесі 
басталды. Осыған орай Қасым-
Жомарт Тоқаев елде күрделі ахуал 
қалыптасып отырғанын атап %тіп, 
жұрттың құрбандық шалатын жер-
лерде жаппай жиналуын болдыр-
мау керек екенін айтты. 

– Жағдайды одан бетер ушық-
тырып алуымыз мүмкін. Үкімет 
пен әкімдер осы мәселені ерекше 
ба қылауда ұстауы тиіс. Құрбан айт-
та инфекциялық қауіпсіздікті ба-
рынша қамтамасыз ету қажет, – 
деді Президент. 

Аса қамқор, ерекше мейірімді Алланың атымен 
бастаймын!

Құрметті жамағат, қадірлі отандастар!
Баршаңызды ұлық мейрам – Құрбан айттың 

келуімен шын жүректен құттықтаймын! Айт қа был 
болсын! Сіздерге амандық пен саулық, бірлік мен 
береке тілеймін. 

Бағзы заманнан бері ислам дінін ұстанып келе 
жатқан халқы мыз Құрбан айтты ерекше дайын-
дықпен қарсы алады. Ұлық мей рамда үлкенге құрмет, 
кішіге ізет к%рсету, к%ңілі жабырқаған жанға қуаныш 
сыйлау, мұқтаж адамға құрбандық етін таратып, сауап 
алу сынды ізгі амалдар ұрпақтан-ұрпаққа жалғасып 
келеді. 

 «Құрбан» с%зі «жақын болу», «жа қындау» деген 
ұғымды білді реді. Бұл – шынайы ниет пен Ал лаға 
деген сүйіспеншілікті паш ететін мейрам. Ұлық 

мерекенің тәрбиелік мәні мен мағынасы осында 
жатыр. Қасиетті Құранда: «Ұмытпаңдар, олардың еті 
де, қаны да ешқашан Аллаға жетпейді. Оған жететін 
нәрсе – жүректе рі ңізге ұялаған тақуалықтарың (шы-
найы ниеттерің)» («Хаж» сүресі, 37-аят), – делінген. 
Аятта айтыл ғандай, Құдай жолында жақсылық 
жасауға ниеттенген пенде бұл амалды риясыз оймен 
орындайды. 

Қаржылай мүмкіндігі бар рі жолаушы емес 
мұсылманға құр бандық шалу – у жіп, мұсылман дық 
міндет. Ал шамасы келмеген адамға Алла Тағала 
мұндай міндет жүктемеген. Айт күндері аз да бол са 
садақа беріп, қараусыз қалған қарттарға, жетімдер 
мен к%пба лалы отбасыларға к%ңіл б%лу – сауапты іс.

Адам баласы құрбандық шалу арқылы Алланың 
берген ризық-несібесіне шүкір етеді. К%мекке 
мұқтаж жанға қол ұшын беріп, ай наласына шуағын 
түсіріп, шапа ғатын тигізеді. Мұсылман қауы мын 
мейірімділік пен бірлікке үндейтін мерекеде барынша 
жақ сылық жасауға тырысайық. Nсі ресе, әлемді 
шарпыған жұқпалы дерттен науқастанып, шипа тіле-
ген жандарға к%мектесіп, оларға дұға етіп қойғанымыз 
абзал. 

Алла Тағала еліміз бен жері мізді, барша адамзат 
баласын түрлі сынақтардан аман етіп, жақсылығы 
мен берекесін нәсіп еткей. Шалған құрбандық та-
рыңыз, берген садақаларыңыз, айт күндері амалға 
асырған Аллаға ұнамды әрбір игі істеріңіз қабыл 
болғай. 

Айттан айтқа аман-есен жете берейік. Nмин! 
 

Наурызбай қажы ТАҒАНҰЛЫ,
Қазақстан Мұсылмандары діни 

басқармасының т/рағасы, 
Бас мүфти

Тұңғыш Президент – 
Елбасы Нұрсұлтан Назарбаевтың 

Құрбан айт мерекесімен құттықтауы

Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың

Құрбан айт мерекесімен құттықтауы

Эпидемиологиялық жағдай 
қатаң бақыланады

Құрбан айт құтты болсын!

ҚҰРБАН АЙТ МЕЙРАМЫ ҚҰТТЫ БОЛСЫН!

Сауықшыл жұрттың қарасы көп

Ойын-сауыққа шектеу қойға нымен, бір 
есікті жаптырса, екін ші есікті іштен құлыптап 
дүр кі ретіп ду ман ды той жасап жатқан дар дың 
са нында шек жоқ. Апта ның жеті күні жел-
кілдеп жиын-тойға жи налып жат қандардың 
%здері ауыр дерттен ет жақындарынан айыры-
лып жатқаны мен, сақтық шара ларына құлақ 
ас пай тындарына қайран қаласың.

Нұр-Сұлтан қалалық Бас мемле кеттік 
санитар дәрігерінің қау лысы бойынша, қала 
тұрғын дары мен қо нақтары карантин 
талаптарын қатаң орындауға мін дет телінген. 

(Жалғасы 5-бетте)

Той десе, ішкен асын жерге �оятындар$а карантин та лап тарын орындату �иын$а со$ып 
т�р. Бір тәулікті� �зінде 6 мы�$а жуы� адам коронавирус індетін ж��тырып, �мір мен �лім 
ара  сында к'ресіп жатса да, жиын-той азаймай т�р. Н�р-С�лтанда$ы мониторинг тобыны� 
м'шелері жарты тәулікті� �зінде �алада$ы бірнеше мейрамханада$ы той$а жинал$андарды 
тар�ат�ан. 

Тәуелсіз *аза�станда мемлекеттік тілді� әлі де болса т�$ыры-
на �она алмай т�р$анына себепші болатын бір�атар фактор бар. 
Соларды� бірі –  аралас мектептер. /рине, б�л е� алдымен �аза� 
отбасыларыны� санасына «орыс сыныптарында білім сапалы» 
деген ескі т'сінікті� берік орны$уы ны� салдары болар. 

Аралас мектептер азайған жоқ

А*Ш әскері Ау$анстан 
жерін әлі тастап шы�паса да, 
«Талибан» �оз$алысыны� 
(*а за�станда тыйым салын-
$ан) жендеттері ашы� ша-
буыл $а к�шіп кетті. Б'гінде 
ау $ан территориясыны� те� 
жар тысынан к�бі соларды� 
ба�ы лауында. Егер б�л про-
цесс жал$аса берсе, 1990 
жыл  дарда$ы жа$дай �айта 
оралуы бек м'мкін. Дегенмен 
атал$ан арпалыс ау$ан жері-
мен шектелмейтіндей. «Тали-
бан» �азірді� �зінде ау$ан 
ар миясы сарбаздарын Тә-
жікстан$а, :збекстан$а ысы-
рып тастады. Я$ни, со$ыс �рті 
Орталы� Азияны� о�т'с тік 
ше карасына жа�ындады. 
Ерте� не болма�?

Қазір Ауғанстан жерінде 
«Талибан» ерекше белсенді, жаңа 
уәлияттар мен аудандарды жаулап 
алып жатыр. Тек 5 шілде күні 9 
ауданды жаулап алды. Бүгінде 
Ауғанстандағы 398 ауданның 100-
ден астамы «Талибан» бақылауына 
%тті деген ақпарат бар. Жалпы, 

Ауғанстан Орталық Азияда Oз-
бекстан, Тәжікстан және Түрік-
менстанмен шекараласады. Бұл 
елдермен ауғанның Герат, Бадгис, 
Фарьяб,  Джаузджан,  Балх, 
Кундуз, Тахар және Бадахшан 
а й м а қ т а р ы  і р г е л е с  ж а т ы р . 
Бадахшан секілді провинциялар 
қозғалыстың қол астына %тіп кет-
кен. Ауған армия сы ның сарбаз-
дары к%птеген қала, %ңірлерді 
қарсыластарына беріп қойып 
жатыр. Аймақтардан тек айы-

рылып қана қоймай, шегініп, 
тәжік, %збек жеріне бас сауғалап 
кетті. Тәжікстан маусым айынан 
бері ауған армиясының мыңға 
жуық сарбазы шекараны кесіп 
%ткенін хабарлады. Oзбекстанға 
да амалсыз қашып кеткендер бар 
екен. Тәжікстан ол жауынгерлерді 
ұшақпен Кабулға қайтармақ, ал 
Oзбекстан ауған жеріне қайта 
депортациялағанға ұқсайды.

(Жалғасы 6-бетте)

ДАБЫЛ: «Талибан» Орталық 
Азия шекарасына жақындады
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Карантиндегі Құрбан айт: 
САУАПТАН ҚАҒЫЛМАЙМЫЗ

Биыл м�сылмандар шін �адірлі 
��рбан айт мерекесіні� ал�аш�ы 
кні 20 шілдеге сәйкес келіп т�р. 
�деттегідей к�пшілік ��дай разы-
лы�ы жолында ��рбан шалатыны 
белгілі.  Дегенмен екінші  жыл 
�атарынан ��рбан шалу �ашы�тан, 
онлайн трде �ткізілгелі т�р. Індет-
ке шалды��андарды� к�п болуына 
байланысты ж�ртты� бас �осып, 
мерекені к�пшілікпен атап �туіне 
шектеу �ойылды. Ал мереке �ар-
са�ында мал ба�асы шары�тап 
кет пей ме? 

                 

Мадияр ТӨЛЕУ

МАЛ БАЗАРЛАР ЖАБЫҚ
Қазір �ңірлерде к�пшілік адам жиы-

лып, мал союға тыйым салынып жатыр. 
Себебі санитарлық талаптар бұзылуы бек 
мүмкін. Облыстардағы бас санитар дәрі-
герлердің қаулысында аудандық әкім-
діктер арнайы белгіленген орындарда мал 
союды ұйымдастыруға және �ткізуге 
түбегейлі шектеу қойып жатыр. Бұл 
шектеу үлкен қалаларда да күшіне енді. 
Яғни, былтыр шектеу қандай болса, биыл 
да – сол. Айтпақшы, елімізде Құрбан айт 
күні мал базарлары жұмыс істемейтін 
болды. Санитарлық-эпидемиологиялық 
бақылау комитетінің шешімі – осы. 
Мамандар мерекені үйде атап �ту керегін 
айтып отыр. Мешіт аумағына адам 
кірмейді. Ал құрбандықты онлайн шалу 
мүмкіндігі бар. Былтыр Қазақстан 
Мұсылмандары діни басқармасы бұл 
жайтты ескерусіз қалдырмай, Бас мүфти 
Наурызбай қажы Тағанұлының тап-
сырмасымен Qurban2020.muftyat.kz 

сайты іске қосылған болатын. Сайт 
арқылы қазақстандықтар ешқайда 
бармай, үйден шықпай құрбандық шалуға 
онлайн тапсырыс бере алады. «Адамдар 
к�п шоғырланатын орындарға бармай, 
үйде отырып-ақ біздің Qurban2021.kz 
деген веб-сайт арқылы тапсырыс беріп, 
қой бола ма, ірі қара мал бола ма, �зінің 
таңдаған малын таңдап, тапсырыс беріп, 
�зі үйден шықпай мұқтаж жандарға ет 
таратуларына мүмкіндік бар. Оның 
барлығын біздің мешіт қызметкерлері, 
ерікті азаматтар бар, тегін жүзеге асыра-
ды», – дейді ҚМДБ баспас�з хатшысы 
Ағабек Қонарбайұлы. 

Мұндай тыйым мен шектеу қазір ел 
аумағында �ршіп тұрған індет жағдайына 
байланысты. Мереке кезінде айтшылауға 
да тыйым салынған. Бұл күнді үйде, 
отбасымен ғана атап �туге рұқсат беріл-
ген. Бірақ онлайн құрбандық адамдарды 

сауаптан қақпайды. Жағдайға бай-
ланысты бейімделген ж�н. Ал дінтанушы 
Қасым Абдусамат осы тұста бірнеше 
жайтты ескеру қажетін айтады.  

– Құрбан шалған адамның �зі сол 
істің басы-қасында жүргені абзал, сауабы 
мол. Бұл хадисте де айтылған. Бірақ 
міндетті емес. Оның үстіне қазіргідей 
індет кезінде міндеттелмейді. Құрбан 
шалу мүмкіндігін �згеге �кілеттілік 
жүктеу арқылы тапсыруға болады. Яғни, 
қасапшыға �кілеттіл ік  жүктеңіз . 
Қасапшыға сенбесеңіз, бейнеқоңырау 
арқылы бақылап отырыңыз. Менің 
білуімше, шетелдерде осы бейнеқоңырау 
арқылы құрбан шалу жақсы дамыған. 
Бәрі адамның жеке �зіне байланысты. 
«Онлайн екен, сауаптан құр қаламын» 
деудің қажеті жоқ. Бірақ тапсырыспен 
мал соятын қасапшылар бір нәрсені 
ескергені ж�н. Т�рт түліктің ішек-қарын 

секілді мүшелерін қажетсіз десе, далаға 
лақтырмай, жерге к�му керек. Қоршаған 
ортаны ластап құрбан шалсаңыз, сауап 
деп тану екіталай. Алдыңғы жылдары да, 
былтыр да малдың қажетсіз деген жерін 
қоқысқа тастағандар к�п кездесті. Бұрын 
ең болмағанда терісін сататын еді. Құр-
бан дық шалатын жерлерді ұйымдас-
тырушылар осы қарапайым ережені 
ұмытпағаны абзал, – дейді ол. 

ҚҰН К�ТЕРІЛДІ МЕ?
7уелі бір нәрсені айтайық. Шариғат 

бойынша зекет бере алатын адамға 
Құрбан айтта Алла разылығы үшін 
құрбандық шалу – уәжіп, яғни міндет. Ал 
зекет беру үшін мал-дүниесі нисап 
м�лшеріне жетуі шарт. Нисап м�лшері 
– 40 қой, 30 ірі қара, 5 түйе немесе 85 
грамм алтын. Яғни, күнделікті қажеттілік 
пен қарыздан тыс жиналған мал-мүлік 
м�лшері осы к�лемде болуы қажет. Биыл 
нарықтық бағамен 85 грамм алтынның 
құны 1 миллион 130 мың теңгеден асады 
деп бекітілді. Ал мал-мүлкі нисап 
м�лшеріне жетпейтін адамдар да құрбан 
шала алады, алайда оларға бұл міндет 
емес. Шариғат бойынша құрбандыққа 
шалынатын қой мен ешкі бір жасқа  
толуы керек. Егер алты айлық болса, бір 
жасқа толған қой сияқты семіз, етті болуы 
шарт. Ал сиыр екі жасар, түйе бес жасар 
болуы қажет. Сондай-ақ құрбандыққа 
ақсақ-тоқсақ мал жарамайды. Енді мал 
құнына тоқталсақ. 

Ауылды жер болмаса, қаладағы 
ағайынның бәрі құрбан етер малын 
базардан алады. Айт кезінде т�рт түлік 
бағасын себепсіз �сіріп жіберетін сауда-
герлердің барын білеміз. Мысалы, 2019 
жылы 30-40 мың теңге тұратын қойдың 
бағасы 2020 жылы «коронавирустан сақ-
тануға қой еті пайдалы» деген қауесеттен 
соң 50-60 мың теңгеге шарықтағаны есте. 
Ал былтырғы Құрбан айтта бұл баға 70 
мыңға дейін аспандады. Айтпақшы, биыл 
Құрбан айт кезінде бағаның тым шарық-
тап кетпеуін діни басқарма қызметкерлері 
жіті қадағалайтын болды. Ол үшін шекті 

баға қойған. Ұсақ малды әрі кетсе  70 мың 
теңгеге, ірі қараны 420 мың теңгеге сатуға 
рұқсат берілген екен. 

Елордадағы «Шанхай» мал базарында 
құрбандыққа жарамды қойдың бағасы 50 
мың теңгеден басталады. Ең қымбаты – 
70 мың теңге. Ал сиыр бағасы – 300 мың-
нан 400 мың теңгеге дейін жетеді. Жо-
ғарыда айтқан Qurban2021.kz сайты қазір 
жұмыс істеп тұр. Бұл портал арқылы 
құрбан шалуға ниетті азаматтар тапсырыс 
бере алады. Құрбан шалдыру үшін әркім 
�з �ңірін таңдап, аты-ж�ні мен телефон 
н�мірін жазып, құрбандыққа шалынатын 
малды таңдауы қажет. Мал бағасы әр 
�ңірде әртүрлі. Т�лем тек онлайн 
қабылданады, ақшаны Kaspi Gold арқылы 
аударады. Осы сайттағы мал бағасына к�з 
жүгіртсек, құрбандыққа жарамды ең 
арзан қой бағасы 60 мың (Жамбыл 
облысында) теңгеден басталып, 80 мың 
теңгеге (Ақмола облысында) жетеді екен. 
Ірі қараның бағасы 350 мыңнан 450 мың 
теңгеге дейін. Мал бағасына қасапшының 
еңбекақысы кіреді. Малды б�лшектеп 
сою, пакеттерге салып, мұқтаждарға жет-
кізу – тегін. Эпидемиологиялық жағдайға 
байланысты құрбандық еті толығымен 
тек мұқтаж жандарға таратылады. Яғни, 
құрбан шалған адам етті �зіне ала алмай-
ды. Қасапшыларға толығымен сенуге 
болатын тәрізді. Себебі әр қасапшы ПТР-
тест тапсырады. 

Бұдан б�лек, 20 шілде таңғы сағат 
07.00-де �ңірлерде қатаң санитарлық 
нормаларды сақтай отырып, 10 минуттық 
Құрбан айт намазы оқылмақ. Бірақ 
«қызыл аймақтағы» �ңірлерде Айт нама-
зы оқылмайды. Жергілікті бас санитар 
дәрігерлер қаулыға �згеріс енгізе алады. 
Ал Нұр-Сұлтан қаласында бас санитар 
дәрігердің қаулысымен биыл мешіттерде 
Құрбан айт намазын оқуға тыйым салын-
ды. Осылайша, екінші жыл қатарынан 
Құрбан айтты шектеу арқылы �ткізбекпіз. 
Адам саулығы басты орында екені анық. 
Сол үшін тыйымға к�нген адам сауаптан 
қағылады деуге болмайды.

Жеңіске жеткен Рухия

Рухия Байдүкенова 22 жаста, 
Талдықорғанда дүниеге келген. 
Биыл Қазақ ұлттық �нер универ-
ситетінің «Эстрадалық вокал» 
мамандығы бойынша 3-курсты 
аяқтады. 

Ол 2014 жылы «Жас қанат» рес-
публикалық жас орындау шылар 
байқауының финалисі атан ды, ал 
2015 жылы «Еуразия жұл дыздары» 
және «Астана дауы сы» халықара-
лық байқау ларында бірінші орын 
алды.

Минскіден онлайн-брифинг 
кезінде Рухия конкурсқа дайын-
дық барысы туралы айтты.

«Мен әрқашан анама осы бай-
қауда жеңіске жететінімді айта тын 
едім. Қазақстаннан бас жүл дені 
иеленетін алғашқы қыз бо ла мын 
деген мақсат қойдым. Байқауға үш 
ай тынбай дайын далдым. Байқау 
үшін 23 келі сал мақ тастадым», – 
деді жас орын даушы.

Рухия Байдүкенова алда автор-
лық әндерін жазып, клип шыға-
рып, сонымен бірге әлемдік теле-
визиялық жобаларға қаты сатынын 
айтты.

Ұлттық �нер университетінің 
ректоры Айман Мұсақожаеваның 
айтуынша, Рухия осы байқаудың 
Қазақстандағы іріктеу кезеңіне үш 
рет қатысқан. Алғашқы екеуі сәт сіз 
болған. 

Iнердегі  жетекші ұстазы 
Ирина Воловикованың Kaz.nur.kz 

тілшісіне берген сұхбатында Рух-
ия ның жеңісіне бірнеше жағдай 
себеп болғанын айтқан.

«7р байқаудың �зіне лайық, 
әділ қазыларын таңғалдыратын, 
мықты әндері болады. Біз осыны 
есепке ала отырып, фактуралы, 
күшті энергетикасы бар, жоғары 
ноталарға бай әндерді таңдадық. 
Мысалы, Рухия осы байқауда 
шыр  қаған «Зозуля» әнін колледж-
ден бері біледі. Байқауда славян 
тіліндегі ән талап етілгендіктен, 
таңдауымыз осы әнге түсті. Екін ші 
күні оркестрмен айтты. Біз ол әнді 
�те к�ңілді болғандықтан  таңда-
дық. Рухияның екі әні де к�ңілді 
мотивтегі әндер болды. Рухияның 
жеңісіне әнді сәтті таңдауы маңыз-
ды р�л атқарды. Бұл – біріншіден. 
Екіншіден, Рухия – ерекшелікке 
жаны құмар әнші. Вокалистің ән 
орындауда бірнеше режимді 
пайдалануы – жоғары кәсібилікті 
білдіреді. Онда фальцет режимі, 
лепті режим де болды. Ол �зін жан-
жақты к�рсетті және талант та �те 
маңызды р�л атқарды», – деді 
Ирина Воловикова. 

Рухия Байдүкенова бірінші 
күні америкалық әнші, музыка лық 

продюсер Мэрайи Кэридің Emo-
tions әнін орындады. Оның ерекше 
орындауы мен «Тодес» шоу-балеті-
нің хореографиялық қойылымын 
қазылар алқасы жоғары бағалады, 
70-тен 69 ұпай жинады. Қазылар 
алқасының барлық мүшесі Рухия 
Бай дүкенова ның �нерін 10 ұпай-
мен бағалады. Тек ресейлік Сергей 
Пенкин 9 ұпай қойды.

Байқауда 1-орынды сербия лық 
орындаушы, 2-орынды украина-
лық, 3-орынды Словакия және 
әзербайжандық орындау шылар 
ие ленді.  

Биыл «Славян базары» халық-
ара лық �нер фестивалінде әлем нің 
14 елінен келген жас орындау шы-
лар бақ сынады. Гран-при иегері 
«Алтын лира» мүсіні мен 20 мың 
доллар иеленді.

Айта кетейік, бұл – Қазақ стан-
ның «Славян базарындағы» үшінші 
жеңісі. 2015 жылы Димаш Құдай-
бер ген алғашқы жеңімпаз атанса, 
2019 жылы бас жүлдені петропавл-
дық 7ділхан Макин жеңіп алған 
еді.

Биыл қазылар алқасының 
құрамында қазақстандық әнші 
Димаш Құдайберген де болды. 

Мейірім ҚАЙРАТҚЫЗЫ

Витебскіде �ткен ХХХ 
«Слав ян базары» халы�ара-
л ы �  � н е р  ф е с т и в а л і н д е 
�аза� станны� атынан шы��ан 
әнші Рухия Байдкенова бас 
жлдені же�іп алды. Рухия 
Байдкенова кім, халы� ара-
лы� бай�ауда несімен ерек-
ше ленді? Жас әнші туралы 
негізгі с�ра�тар�а жауап із-
дедік.

Оқиға бүгін, 19 шілдеде сағат 
07.20-да Ы.Алтынсарин к�шесі бо-
йында орналасқан балалар ойын-
сауық орталығында болды. Ма-
мандар �рт газ-ауа қоспасы 
салдарынан шыққан болуы мүмкін 
екенін жеткізді. Ғимараттың бірін ші 
қабатының 200 шаршы метрге жуық 
аумағы толықтай жанып кет ті. 

Iрт сағат 07.44-те оқшауланып, 
сағат 08.15-те толығымен с�н-
дірілді. 

Оқиға орнына �рт с�ндіру 
қызметінен 42 қыз меткер, 11 
техника, жедел құтқару жасағының 
6 құт қарушысы, 1 техникасы 
барды. Зардап шеккендер мен қаза 
болғандар жоқ.

М.ҚАЙРАТҚЫЗЫ

Қызылордада балалар ойын-сауық 
орталығында жарылыс болды

�ызылордада балалар ойын-сауы� орталы�ынан �рт шы�ып, 
жарылыс болды. Б�л туралы �ызылорда облысты� Т�тенше 
жа�дайлар депар таменті хабарлады.

Министр коронавирусқа мо-
ни торинг жүргізіліп жатқанын 
және ғалымдардың бүкіл жұмыс 
тобы болжау бойынша жұмыс 
істеп жатқанын айтты.  Бұл – 
кейінгі екі аптадағы динамикадағы 
нақты есептеу.

«7рине, біз екі апта сайын 
бол жам жасаймыз, болжамдары-
мызды қайта қарастырамыз. Қазір 
бізде оптимистік сценариймен 
күніне шамамен 6000-6 100 жағдай 
болуы мүмкін деп болжап отыр-
мыз, бұл тамыз айында шарықтау 
шегі, нақты сценариймен алып 
қарағанда тәулігіне 9 мыңға дейін 
және пессимистік сценариймен 
11 мыңға дейін. Яғни, біз осындай 
болжамдарды келтіреміз, біздің 
т�сек-орын қорының мүмкіндігі 
қандай болатынын қараймыз 
және бұл жерде тиісті шаралар 
қабылданады», – деді министр.

Бағлан БЕКНАЗАР

Цойдың болжамы «оптимистік» 
болмай тұр

Денсаулы� са�тау министрі Алексей Цой  коронавирус�а 
�атысты эпидемиологиялы� жа�дайды� �аза�станда�ы ш 
сценарийі туралы айтты.

Іле Алатауында жоғалған 
турист табылды

18 шілдеде Республикалық 
жедел-құтқару жасағына Алма-
ты  ның Т�тенше жағдайлар де-
пар таментінен ер  адамның 

тауда жоғалғаны туралы хабар 
түсті.

«Мәншүк Мәметова к�лінде 
түне ген 27 жастағы жігіт таңертең 

шыңға к�терілетінін айтқан. Кеш-
ке жақын турист досына ха бар-
ласып, шыңды бағындыр ғанын, 
бірақ оған к�мек қажет екенін, 
�здігінен түсе алмайтынын ес-
керт  кен. Осыдан кейін ер адам мен 
байланыс үзілді» делінген хабар-
ламада.

Белгілі болғандай, турист 
«Қаз  селденқорғау» жұмысшы-
ларына с�мкесін қалдырып, 18 
шілдеде түске қарай қайтатынын 
айтқан. Алайда жас жігіт сол күйі 
орал мағаны хабарланған еді.

19 шілде таңертең РЖҚЖ-ның 
екінші жедел тобы шықты. Т�-
тенше жағдайлар министр лігінің 
мәліметінше, құтқару шылар жо-
ғалып кеткен ер адамды М.Мә-
метова шыңының мұзды ғынан 
тапты.

«Бүгін мұздықты тексеру ке-
зін де РЖҚЖ қызметкерлерінің 
жаяу тобы ер адамды тапты. Ол 
қат ты тоңып қалған, құтқару-
шылар оған жылы киім берді. 
Медициналық к�мекке мұқтаж 
болған жоқ. Бүгінде РЖҚЖ жедел 
тобы таудан туристпен бірге түсіп 
келе жатыр» делінген хабар лама-
да. 

Министрлік тауға шыққанда 
барлық қауіпсіздік шараларын 
сақтауды ескертті.

М.БАҚЫТЖАН

Іле Алатауы тауларында 27 жаста�ы жігіт жо�алып кетті. 
Ер адам Мәншк Мәметова шы�ына жал�ыз аттан�ан. Б�л 
туралы Т� тен ше жа�дайлар министрлігіні� баспас�з �ызметі 
хабарлады.
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Дайындаған 	білмансұр ЖАСАН

М ә ж і л і с  д е п у т а т ы , 
«Nur Otan» партиясы фрак-
ция  сы ны� м�шесі М�хтар 
Ерман Шымкент �аласында�ы 
«Тас сай» индустриалды айма-
�ын аралап к#ріп, онда�ы #н-
діріс орындарыны� ж�мысы-
мен танысты. 

«�згерістер жолы: әр азаматқа 
лайықты �мір!» атты «Nur Otan» 
партиясы Шымкент қалалық фи-
лиалының 2021 – 2025 жылдарға 
арналған сайлауалды бағдарла-
масында кәсіпкерлікті дамыту 
ба ғытында нақты іс-шаралар қа-
рас тырылған. Осы бағдарламаның 
орындалу барысы мен кездесіп 
жат қан кедергілерді азайту кәсіп-
керлер мен депутаттың арасындағы 
әңгіме �зегі болды. 

«Тассай» индустриалды аймағы 
89 гектар жерді алып жатыр. 
Мемлекет тарапынан б�лінген 
1,06 миллиард теңгеге жеке ком-
паниялар 45,5 миллиард теңге 
инвестиция алып келген. Қазір 
мұнда 27 ,04 миллиард теңгеге 17 

жоба іске асты. Ол кәсіпорындар 
жұмыс істеп тұр, �нім шығарып 
жатыр. Тағы 16 кәсіпорынның құ-
рылысы жүріп жатыр. Біразы 
жақын арада іске қосылмақшы. 
Оларға жұмсалған қаржы – 11,7 
миллиард теңге. 

Мұндағы шығарылатын �нім-
нің басым б�лігі шетелге сатылады. 
Елімізге валюта алып келіп жатыр. 
Індеттің экономикаға әсері тиіпті. 
Шетелдіктерден түсетін тапсырыс 

азайған. Дегенмен �ндірісті басқа 
бағытқа бұрып, жұмыс үш ауысым-
да ұйымдастырылған. Кәсіпорын 
басшысы зауыттың іргесіндегі 
жерге жұмысшылар үшін тұрғын 
үй салуға айналадағы к�ршілерімен 
келісе алмай отырғанын айтты. 

�з кезегінде халық қалаулысы 
Мұхтар Ерман трансформатор 
шығаратын зауыттың ішін аралап, 
жұмыс барысымен танысып, қыз-
мет сапасына оң бағасын берді.

«Тассай» индустриалды 
аймағын аралады

Бірінші мәселе бойынша биыл 
жұмыспен қамтуды қолдау шара-
ларымен 28,5 мың адам қамтамасыз 
етілетіні атап �тілді. 2021 жылдың 
1 шілдесіндегі жағдай бойынша 
«Еңбек» бағдарламасымен жалпы 
саны 14 794 адам қамтылды. Жұ-
мыс орындарын тікелей құратын 
микрокредиттеу «Еңбек» бағдар-
ламасының басты тетіктерінің бірі 
екенін айтқан Павлодар облысы-
ның Кәсіпкерлік және индустриал-
ды-инновациялық даму басқар-
масының басшысы Сағыныш 
Маратұлы аталған бағдарламаны 
іске асыру туралы жан-жақты тоқ-
талды. Оның шеңберінде жос-
парлы 40 бизнесті дамытуға арнал-
ған кредиттердің 29-ы беріліп, 
«Биз нестің жол картасы» бағдар-
ламасын іске асыру шеңберінде 
қосымша жаңа жұмыс орындарын 
құруға мүмкіндік беретін 518 жоба 
мақұлданған. 

Павлодар облысының Ақпарат 
және қоғамдық даму басқармасы 
басшысының орынбасары Руслан 
Тілеулесов Павлодар �ңірі аума-
ғында толық к�лемде іске асыры-
лып жатқан «Жасыл Ел» Павлодар 
штабының жұмысы туралы айтып 
берді. Биыл 2 200 жасты жұмысқа 
орналастыру жоспарланған. 
Қосымша ақы – 39 000 теңге. 

Fңгіме барысында кеңес мү-
шелері Жасыл елдің облыс жас-
тарының жұмыспен қамтылуын 
қамтамасыз ететін тамаша бағдар-
лама екенін атап �тті. Сондай-ақ 
штаб мүшелеріне осы бағытта 3 
жыл бойы жетекші орын алғаны 
үшін алғыс білдірді. С�з соңында 
олар басқарма басшысының орын-
басарына 14 жастан бастап жа-
сылелшілердің қатарына жұмысқа 

орналастыру мәселесін зерделеуді 
ұсынды. �йткені бұл сұрақты 
тұрғындар халық қалаулыларына 
үнемі қояды. 

Күн тәртібіндегі үшінші проб-
лемалық мәселе pavlodar.times, 
kerek.pv Instagram желісінің ак-
каунттарында орналастырылған 
Павлодар – Нұр-Сұлтан жолау-
шылар пойызы шарттарының аз 
мобильді азаматтардың қажет-
тіліктеріне сәйкес келмейтіні ту-
ралы интернет желісіндегі резо-
нанстық оқиға болды. 

«Павлодарвокзалсервис» 
ЖШС теміржол вокзалында ха-
лықтың іс-қимылы шектеулі топ-
тары үшін барлық жағдай жа-
салған, Павлодар қаласының 
теміржол вокзалында халықтың 
іс-қимылы шектеулі топтарының 
жолаушылар вагондарына ке-
дергісіз кіруін қамтамасыз ету 
мақ сатында арбамен жүретін мүге-
дектер үшін арнайы механикалық 
к�тергіш бар. �з кезегінде «Пав-
лодар Вокзалсервис» ЖШС ди-

ректоры Дастан Махметов халық-
тың іс-қимылы шектеулі топ-
тарына платформадан вагонға 
к�теруді қамтамасыз ету теміржол 
вокзалының міндетті қызметтеріне 
кірмейтінін атап �тті. 

Ал кеңес мүшесі, «Чернобыль 
одағы» ҚБ т�рағасы Виктор Дей-
мунд «Нұрлы жолды» қоспағанда, 
Қазақстанның к�птеген вокзал-
дарының сәйкессіздігі мәселесіне 
тоқталды. Павлодар вокзалының 
перрондары вагондарға қарағанда 
айтарлықтай т�мен, сондықтан 
жүріп-тұруы шектеулі азаматтар 
үшін жолаушылар вагондарының 
қолжетімділігі проблемасы бар 
екенін жеткізді. 

Жиынға қатысушылар Пав-
лодар теміржол вокзалы мен 
бар  лық перрондарды қайта 
жаңар туды, ол үлкен салымдарды 
талап ететінін, оны шешуге бү-
гіннен бас тап кірісу керек екенін 
және �зге де �зекті мәселелерді 
айтып, талап-тілектерін ашық 
білдірді.

Мүгедектер үшін пойыздардың 
қолжетімділігі маңызды

«Nur Otan» партиясы Павлодар облысты� филиалы жанында�ы ж�мыспен �амту және 
халы�ты� әлеуметтік осал топтарын �олдау ж#ніндегі #�ірлік �о�амды� ке�есті� отырысы #тті. 
Онда республикалы� және облысты� де�гейдегі Жол картасыны� индикаторларын іске асыру 
ше�берінде халы�ты ж�мыспен �амту және ж�мыс�а орналастыру, �оз�алысы шектеулі 
азаматтарды� �ажеттіліктеріне жолаушылар пойыздары шарттарыны� сәйкес келмеуі туралы 
#зекті мәселелер �аралды. 

Солардың бірі – партияішілік 
праймериздің нәтижесінде елор-
далық мәслихаттың депутаты бол-
ған Ғабит Сатмағамбетов. Пав-
лодар облысының балалар үйінде 
�скен, оны кейіннен баласы жоқ 
отбасы асырап алады. Болашақ 
халық қалаулысы заңгерлік білім 
алып, адвокат болып жұмыс іс-
тейді. Бірақ уақыт �те келе �зін 
басқа салада сынап к�рмекке бел 
буып, құрылыс компаниясын құ-
рады. Осылайша, ол 2014 жылдан 
бері 1 млн шаршы метрден астам 
тұрғын үй салды. 

Қолға алған ісі алға басып, та-
сы �рге домалаған Ғабит Сатмағам-
бетов тағдырдың тауқыметіне 
ұшырап, түрлі қиындықтарға тап 
болған жандарға қол ұшын созу 
үшін қайырымдылық қорын 
құрды. Оның қоры 2,5 мыңнан 
астам қазақстандыққа к�мек 
к�рсетті. Ерекше қажеттіліктері 
бар балаларды тәрбиелеп отырған 
200-ден астам к�пбалалы отбасыға 
пәтер берді. Сондай-ақ ол азық-
түлік себетін тарататын акциялады 
тұрақты түрде ұйымдастырып, 
қарттар үйі, саңыраулар мен мү-
гедектер қоғамына қамқорлық 
жасап, ерекше қажеттіліктері бар 
балалар үшін жылына 100 млн 
теңгеден астам сомаға емдеу және 
оңалту курстарының ақысын 
т�лейді. Ол Арыс қаласындағы 
зардап шеккен тұрғындарға арнал-
ған үйлердің құрылысына 50 млн 
теңгеден астам қаражат б�лді. 

Жаңа айдардың тағы бір кейіп-
кері – Шымкент қаласындағы 
«Nur Otan» фракциясының де-
путаты Наргиза Керімбаева. 5 
баланың анасы 12 мыңнан астам 
азаматқа қайырымдылық к�мек 
к�рсеткен жеке еріктілер қозға-
лысын құрды. Наргиза Керімбаева 
Мақтаарал мен Арыс қалала-
рындағы қайғылы оқиғалардан 
кейін зардап шеккен аудандарға 
арнайы барып, тұрғындарды аса 
қажетті тауарлармен қамтамасыз 
етті. 

Наргиза Керімбаева прайме-
ризде жеңіске жеткен соң депутат 
атанды. Нақ осы партияішілік 

іріктеудің нәтижесінде Шымкент 
мәслихатындағы «Nur Otan» фрак-
ц и я с ы н ы ң  қ ұ р а м ы  7 5 % - ғ а 
жаңарып, ал әйелдер саны 12-ден 
30%-ға дейін артты. 

Ерік-жігері мықты азаматтың 
үлгісін к�рсетіп жүргендердің бірі 
– Солтүстік Қазақстан облыстық 
мәслихатының депутаты Влади-
мир Эрман. Бала кезінен кикбок-
сингпен айналысқан ол жарақа-
тына байланысты сүйікті спорты-
нан бас тартуға мәжбүр болды. 
Тіпті, соның салдарынан жүріп-
тұра алмай қалды. Алайда �р мі-
незді жігіт мақсатынан айнымады, 
бетке алған бағытынан таймады. 
Жарақат алған соң ол алғашында 
бұлшықеттерін нығайту үшін, 
содан кейін кәсіби деңгейде жү-
зумен айналыса бастады. Тірек-
қимыл аппараты зақымданған 
мүгедек спортшылар арасында 
жүзу ден халықаралық дәрежедегі 
спорт шебері Владимир Эрман 
бүгінде �зін толығымен қоғамдық 
жұмысқа арнаған. Ол ерекше 
қажеттіліктері бар азаматтардың 
құқықтары мен мүдделерін қор-
ғаумен бұрыннан айналысады. 
2014 жылы алғашқылардың бірі 
болып Петропавлда мүгедектер 
үшін жеңілдікпен әлеуметтік 
такси қызметін ұйымдастыру 
бастамасын к�терді. Сонымен 
қатар 30-дан астам мүмкіндігі 
шектеулі азаматқа тұрақты жұмыс 
табуға жәрдемдесті. Нұротандық 
белсенді аз қамтылған отбасыларға 
азық-түлік себеттерін тарату және 
балаларды мектепке дайындау 
акцияларына үнемі қатысады. 

Партияның тағы бір жарқын 
�кілі – Ақт�бе облыстық мәсли-
хатының депутаты Арман Есен-
жұлов. Зауытта балқытушыдан 
«Қазхром» компаниясының пре-
зи дентіне дейінгі кәсіби жолдан 
�ткен ол бүгінде тұрақты түрде 
қа йы рымдылықпен айналысады. 
Арман Есенжұлов металлургтердің 
кадрлық резервін қалыптастыруға 
және жұмысшы мамандықтарын 
дамытуға бағытталған «Шеберлер 
мектебі» бірегей білім беру 
жобасын құрды. Бүгінде еліміздің 

тау-кен металлургия саласын да-
мытуға үлес қосып жүрген жүз-
деген маман осы мектепте бі лім 
алды. Депутат жыл сайын аз қам-
тылған және к�пбалалы отба-
сылардан шыққан ауыл мектеп-
терінің оқушыларын Ақт�беге 
экскурсияға алып барады. Ал сая-
хаттың соңында балалар план шет, 
мектеп пен спорт киімдерін және 
оқу құрал-жабдықтары са лынған 
с�мкені сыйлыққа алады. 

«Балалар үйі түлектерінің 
�мірі мен мансабын жоспарлау» 
жобасы аясында билеуші партия-
ның депутаты Қалқаман балалар 
үйінің үш тәрбиеленушісінің 
және ата-анасының қамқор лы-
ғын  сыз қал ған екі баланың жа-
уап  кершілігін �з мойнына алды. 
Балалар арнайы білім алып, тегін 
тамақ пен тұра тын жер мен қам-
тылды. Кейіннен олар зауытқа 
жұмысқа орналасты. 

2020 жылдың жазында «Қаз-
хром» ауруханалардың реанимация 
б�ліміне 6 мыңнан астам оттегі 
баллонын жеткізу арқылы Ақт�-
бенің медициналық мекемелеріне 
қолдау к�рсетті. Пандемия кезінде 
Арман Есенжұловтың бастама-
сымен кіші медициналық қызмет-
керлерге, блок-бекеттердегі әске-
ри қызметкерлерге, жалғызбасты 
зейнеткерлерге қайырымдылық 
к�мек к�рсетілді. 

Партия тағы бір мысал ретінде 
«Парасат 2018» қайырымдылық 
қорын құрған Батыс Қазақстан 
облыстық мәслихатының депутаты 
Нұрғазы Сәтбаевты келтірді. Оның 
бастамасымен қор Теректі ауданы-
ның «Алтын шуақ» мүгедектер 
бірлестігіне к�мек к�рсетіп, ауыр 
науқасқа ұшыраған жандардың 
шетелде емделу ақысын т�лейді. 
Сонымен қатар ол коронавируспен 
күрестің аймақтық қорына 10 млн 
теңге аударды. 

Қайырымды адам ретінде 
Нұрғазы Сәтбаев аз қамтылған 
және к�пбалалы т�рт отбасының 
тұрғын үй мәселесін шешуге к�-
мек тесті. Теректі ауданының По-
дстепное ауылындағы т�рт баласы 
бар ата-анасы саңырау, тек жәрде-
мақыға жан бағып отырған от-
басыға үй алып берді. Алты бала 
тәр биелеп отырған тағы бір к�п-
балалы отбасы үшін жыл бойы 
пәтер кезегі келгенге дейін жалда-
малы тұрғын үй ақысын т�леді. 
Со нымен қатар нұротандық депу-
тат Казталов ауданы Жұлдыз 
ауылында аула сыпырушы болып 
істейтін жеті баласы бар азаматтың 
да тұрғын үй мәселесін шешуге 
жәрдемдесті. Сондай-ақ жалғыз-
бас ты ананың «Отбасы банк» 
арқылы пәтер сатып алу үшін 50% 
жарнасын т�леп берді. 

Еске сала кетейік, жергілікті 
�кілді органдарға сайлау қоры-
тындысы бойынша «Nur Otan» 
партиясына сайлаушылардың 
82,4%-ы дауыс берген болатын. 
Мәслихаттардағы билеуші партия 
фракцияларының құрамы 65%-ға 
жаңарды. «Nur Otan» депутаттары-
ның орташа жасы – 45 болып, 
6 жылға жасарды. Fйелдер саны 
11-ден 30%-ға дейін, 35 жасқа 
дейінгі жастар саны 16-дан 23%-ға 
дейін �сті.

Депутаттар туралы 
қызық деректер

Еркін форматтағы кеңес оты-
рысына жас депутаттар, қоғам 
белсенділері, еріктілер ұйымы-
ның жетекшілері және жастар 
қоғамдық бірлестіктерінің т�ра-
ғалары қатысты. 

Күн тәртібінде жастар сая-
саты саласындағы мемлекеттік 
бағдарламалардың орындалуы, 

тұрғын үйді жеңілдікпен несиеге 
алу бойынша жастардың үлесін 
арттыру және студенттік жатақ-
хана салу мәселелері к�терілді. 

Жиында алдымен облыстық 
Жастар саясаты мәселелері бас-
қар масының басшысы С.Берік-
қожаның баяндамасы тыңдалды. 
Ол бүгінде «Fулиеата жастары» 

бағдарламасының жобасы әзір-
леніп жатқанын айтты. Бағдар-
лама арқылы �ңір жастары бас-
пананы жеңілдетілген несиемен 
ала алады. Аталған жоба аймақ 
жастарын тұрғын үймен қамтуға 
септігін тигізбек. 

Бұдан кейін М.Дулати атын-
дағы Тараз �ңірлік универси-
тетінің әкімшілік-шаруашылық 
мәселелері ж�ніндегі проректор 
С.Мұсаев жатақхана мәселесі 
туралы айтып �тті. Қазір Таразда 
516 орындық жатақхананың құ-
ры лысы жүргізіліп жатыр. Құры-
лыс жұмыстары жаңа оқу жылына 
дейін аяқталып, пайдалануға 
беріледі деп жоспарланып отыр. 

Аталған мәселе бойынша 
облыстық Білім басқармасы 
басшысының міндетін атқарушы 
Т.Жамалов та баяндама жасады. 
Қазір облыстағы 3 колледжге 
750 орын жатақхана қажет. 
Мәселені шешу үшін Тараз қала-
сындағы ескі ғимарат қайта ж�н-
деуден �ткі зі ліп, жатақхана 
ретінде пайда ла нуға берілетін 
болады. Кеңес оты рысы соңында 
ұсынымдар қабылданып, күн 
тәртібіндегі мәселелер бақылауға 
алынды.

Саябақтағы қоғамдық 
кеңес отырысы

/ыста #ткен сайлауды� �орытындысы бойынша барлы� 
де�гейдегі мәслихаттарда�ы «Nur Otan» фракцияларыны� 
�� рамы 65%-�а жа�арды. Осы�ан байланысты билеуші пар-
тияны� баспас#з �ызметі әлеуметтік желілердегі ресми ак-
каунт тарында �аза�станды�тарды жа�а депу тат тарымен та-
ныстыратын айдар ашты. Оларды� басым б#лігі – к#п �иынды� 
к#ріп, б�гінде �айырымдылы�пен, ерекше �ажет тіліктері бар 
азаматтарды �олдаумен белсенді айна лысып ж�рген, ерік-
жігері мы�ты азаматтар. 

Тараз �аласында�ы /.Рыс��лбеков атында�ы саяба�та 
«Nur Otan» партиясы облысты� филиалы жанында�ы Жастарды 
�олдау ж#ніндегі айма�ты� �о�амды� ке�ес отырысы #тті. 

Сенат Т�рағасы к�ңіл айту жеделхатында дип ломат 
әрі мемлекет қайраткерінің ерен еңбегін атап �тті.

«Асхат Жарылқасынұлы Нұсқабай ұзақ уақыт 
Сыртқы істер министрлігінің жүйесінде жұмыс істеді. 

Ол біздің еліміздің консулдық қызметін дамытуға 
елеулі үлес қосты. Оның парламентаралық ынтымақ-
тас тықты нығайту ж�ніндегі жұмысы жоғары бағаға 
лайық», – делінген жеделхатта.

– «�з атымнан және Мәжіліс депутаттарының 
атынан ТМД Парламентаралық Ассамблеясы кеңесі 
бас хатшысының орынбасары – Қазақстан Респуб-
ликасы Парламентінің �кілетті �кілі Асхат Жарыл-
қасынұлы Нұсқабайдың мезгілсіз қайтыс болуына 
байланысты қайғырып к�ңіл айтамыз. Дипломатиялық 
қызметте мол тәжірибесі бар Асхат Жарылқасынұлы 
Қазақстан мен Қырғыз Республикасының, Қазақстан 
мен Ресейдің мемлекетаралық қатынастарын нығай-
туға зор үлес қосты. Қазақстан Республикасы Парла-
ментінің �кілетті �кілі – ТМД ПАА кеңесі бас хатшы-

сының орынбасары лауазымында ТМД елдері ара сын-
дағы Парламентаралық ынтымақтастықтың дамуына 
ықпал етті. Еліміздің патриот азаматы Асхат Жарылқа-
сынұлы туралы жарқын естеліктер жақындарының 
жүрегінде мәңгі сақталады» – деді Нұрлан Нығматулин. 
Асхат Жарылқасынұлы Нұсқабай Қазақстан Респуб-
ликасының Сыртқы істер министрлігі саласында 1997 
жылдан бері жұмыс істеді. 2017 жылғы қазанда ТМД 
Парламентаралық Ассамблеясы кеңесі бас хатшысы-
ның орынбасары – Қазақстан Республикасы 
Парламентінің �кілетті �кілі болып тағайындалды.

Көңіл айту жеделхатын жолдады

Қайраткер отбасына көңіл айтты

Сенат Т#ра�асы Мәулен 3шімбаев #зіні� және Сенат депутаттарыны� атынан ТМД Пар-
ламен таралы� Ассамблеясы ке�есі бас хатшысыны� орынбасары – /аза�стан Республикасы 
Парламентіні� уәкілетті #кілі Асхат Н�с�абайды� мезгілсіз �айтыс болуына байланысты оны� 
ту�ан-туыстары мен жа�ындарына к#�іл айтты.

Мәжіліс Т#ра�асы Н�рлан Ны�матулин ТМД Парламентаралы� Ассамблеясы ке�есі бас 
хатшысыны� орынбасары, /аза�стан Республикасы Парламентіні� уәкілетті #кілі Асхат 
Жарыл�асын�лы Н�с�абайды� мезгілсіз �айтыс болуына байланысты жа�ындары мен ту�ан-
туыстарына орны толмас ауыр �ай�ы�а орта�тасып к#�іл айтты. 
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AI  YNQQТӘУЕЛСІЗДІККЕ – 30 ЖЫЛ

Соның бір айғағы ретінде «Денсаулық» 
мемлекеттік бағдарламасы аясында Ал-
маты облыстық Денсаулық сақтау бас-
қармасы мен «КДЛ ОЛИМП» ЖШС 
ком паниясы және OLYMP MEDICAL 
GROUP ЖШС арасындағы мемлекеттік 
және жекеменшік әріптестік нәтижесінде 
Талдықорған қаласында ашылып, ха-
лыққа қызмет к*рсетуге кіріскен DiVera 
медициналық орталығы мен орталық-
тандырылған медициналық зертханасын 
айтуға болады. 

Жетісулықтар үшін жағымды болған 
жаңалықтың іске асырылуына арналған 
рәсімге облыс әкімінің орынбасары 
Арслан Дәндібаев, OLYMP MEDICAL 

GROUP ЖШС бас директоры Ержан 
Сүлейменов, Денсаулық сақтау ми нистр-
лігінің бас онколог-академик Диляра 
Қайдарова, облыстық Денсаулық сақ тау 
басқармасының басшысы 4мірзақ 
 Нияз беков және тағы басқа да тұлғалар 
қатысты. 

Жобаның мақсаты – сапалы зертха-
налық зерттеулерді жүзеге асыру арқылы 
сырқаттардың ауруларын дер кезінде 
анықтап, емдеу бойынша ха лыққа сапалы 
медициналық қызмет к*р сету. Құны 720 
миллион теңге болған жо баның арқа-
сында жылына 1,5 мил лионнан астам 
зерттеу жасауға мүмкіндік туады. 

Медицина саласында мемлекеттік 
және жекеменшік әріптестікті белсен-
ділікпен енгізу мемлекеттік медициналық 
ұйымдарды жекешелендіруді ынталан ды-

Болат АБАҒАН 

Бірінші зауыт былтыр Талғар ауда -
нында салынған. Шағын ғана аумақта 
*нді рістік цех, қоймалар, ұңғыма, дайын 
*нім дерді сататын шағын дүкен орна-
ласқан. Екінші цех осы жылғы мамыр 
айында Боралдай ауылында ашылды. 
Жалпы аумағы 1 гектар жерді алып жатыр. 
Екі шағын кәсіпорында күн сайын 50 
шаршы метрден астам т*сеніш тастар, 240 
дана газоблок пен 1 200 приторлық блок 
шығарылады. 4ндіріс орындарында 
17 адам жұмыс істейді.

«4з кәсіпорындарымды ашқанға дейін 
құрылыс компаниясында жұмыс істедім. 
Тәжірибем болды. Блоктарға сұраныс бар 
екеніне, кәсіп жүргізуге мүмкіндіктің 
жеткілікті екеніне к*зім жетті. Сол кезде 
жеке шаруаны жолға қою жайлы идея 
пайда болды. Еңбекшіқазақ ауданындағы 
кәсіпкерлер палатасы арқылы «Бастау 
Бизнес» кәсіпкерлік негіздеріне оқыту 
жобасына қатысуға бел будым. Алғаш рет 
200 АЕК к*лемінде грант, кейін 6 млн 
теңге к*лемінде 6 пайызбен жеңілдетілген 
несие алдым. Сонымен бірге «Бизнестің 
Жол картасы» бағдарламасы аясында 
инно вациялық жоба ретінде 2 млн теңге 
к* леміндегі грантты иелендім. Осы қара-
жатқа блоктар мен т*семдер, басқа да 
жабдықтар шығаратын станоктарды сатып 
алдым. Жабдықтардың барлығы отандық 
*нім, тек приторлық блоктар шығаратын 
станок Қытайда жасалған. 4ндіріске 
арналған шикізат жергілікті карьерлер мен 
цемент зауыттарынан жеткізіледі», – дейді 
кәсіпкер.

Ермектің айтуынша, *ндіріс пен сату 
маусымы наурыз айында басталып, қазан 

айының соңына дейін жалғасады. 4нім-
дердің к*пшілігі жеке азаматтарға са-
тылса, қалғанын шамамен 30%-ын мем-
лекет тік және бизнес құрылымдары сатып 
алады. 

Алда кәсіпкер *ндірісті кеңейтіп, 
*нер кәсіптік база салуды жоспарлап отыр. 
Сондай-ақ қызмет к*рсету және туризм 
салаларын байқап к*руге ниетті екенін 
айтады.

Алматы облысы кәсіпкерлер палата-
сының мәліметінше, жыл басынан бері 
«Еңбек» бағдарламасы аясында «Бастау 
Бизнес» кәсіпкерлік негіздеріне 2,5 мың-
нан астам жұмыссыз және жас кәсіпкер 
оқытылыпты. Жоба бойынша *ткен жылы 
және биыл оқытылғандарды ескергенде 
700-ден аса бизнес-жоба грант пен же-
ңілдетілген несие алған.

Алматы облысы

ҰЛЫҚТАУМЕН 
БАСТАЛҒАН ЖЫЛ

Жыл басында Астанадағы 
Ақорда резиденциясында Елбасы 
– Қазақстанның Тұңғыш Прези-
денті Нұрсұлтан Назарбаевтың 
ресми түрде қызметіне кірісуіне 
арналған салтанатты ұлықтау 
рәсімі *тті. 11 қаңтар күні *ткен 
инаугурацияға әлемнің 70-тен аса 
елінен *кіл келіп қатысты. 2005 
жылғы 4 желтоқсанда болған 
Президент сайлауы – ХХІ ғасыр 
басындағы еліміздің ішкі саяси 
*міріндегі аса маңызды оқиға. Бұл 
ретімен санағанда үшінші, ал 
Конституция қабылданғаннан 
кейінгі екінші бүкілхалықтық сай-
лау еді. Сайлау тізімдеріне тір-
келген 8,8 миллион сайлаушының 

шамамен 6,8 миллионы дауыс 
беруге қатысты. Солардың ішінде 
биліктегі Президентке дауыс бер-
гендер саны 6,1 миллион адамды, 
яғни 91,2 % құрады. Сайлау қоры-
тындысы халық сенімінің айқын 
к*рінісі еді. Осы жиында Елбасы 
алдағы онжылдықта Қазақстанды 
әлемнің  бәсекеге  барынша 
қабілетті 50 мемлекетінің қатарына 
қосу туралы мақсатын жария етті.

«Қазақстанның әлемдегі бәсе-
кеге барынша қабілетті 50 елдің 
қатарына кіру стратегиясы» атты 
Жолдауым 2006 жылы реформа-
ларға тың серпін берді. Онда мен 
негізгі күшті халықаралық ма-
ңыздағы «серпінді» жобаларды 
жүзеге асыру, бәсекеге қабілетті 
*ндірісті дамыту, аймақтық және 
халықаралық экономикалық бір-
лестіктер жұмысына белсене қа-
тысу арқылы халықаралық эконо-
микаға кірігу, к*лік инфрақұры-

лымын дамыту секілді маңызды 
бағыттарға жұмылдыруды ұсынған 
болатынмын. Осы стратегия 
шеңберінде мемлекет бизнеске 
мықтап қолдау к*рсете бастаған 
маңызды сектор анықталды. 
Олардың ішінде құрылыс, шағын 
бизнесті несиелеу, агро*нер кәсіп-
тік кешенді дамыту және азық-
түлік қауіпсіздігі сияқты салалар 
бар. Бұл мақсатқа мемлекеттік 
бюджеттен шамамен 550 миллиард 
теңге б*лінді. Сонымен бірге 
әлем дік нарықта бәсекеге қабілетті 
бола алатын серпінді жобаларға 
айрықша маңыз беру міндеттелді. 
Енді біз экспортқа шығарылатын 
дайын *німдер жасауға негізделген 
*ндірістер ашуға және дамытуға 
сенім артуымыз қажет, сондықтан 
Үкіметке ұлттық тауарлардың 
бәсекеге қабілетін қолдаудың 
нақты бағдарламасын түзіп, қа-
былдау тапсырылды. Осылайша, 

бәсекеге қабілетті арттыру тренді 
іске қосылды» деп еске алады Ел-
басы Нұрсұлтан  Назарбаев 
«Тәуелсіздік дәуірі» кітабында.

ЖАҢАРҒАН �НҰРАН – 
ЖАҢҒЫРҒАН РУХ

Шежірелі жылдың шеру бас-
таған жаңалығы – қаңтар айында 
мемлекетіміздің жаңа Wнұраны 
қабылданғаны. Wнұран негізіне 
Ж.Нәжімеденовтің с*зіне жазыл-
ған композитор Ш.Қалдаяқовтың 
1950 жылдары дүниеге келген 
«Менің Қазақстаным» әні алынды. 
Қолданыстағы Wнұран мәтініне 
Елбасы Нұрсұлтан Назарбаев тың 
енгізген *згерістерін Парламент 
қ а б ы л д а д ы .  С о н д ы қ т а н  д а 
Wнұранның заңды авторларының 
бірі – Н.Назарбаев. Осы атаулы 
жылы жаңа Wн ұран ның қабыл-
данғанында сим вол дық мән бар 
еді. Бұл жылы Жел тоқсан оқи-
ғасына 20 жыл тол ған болатын. 
1986 жылы тота ли тарлық режимге 
қарсы тұрып, әр елді *з ұлтының 
*кілі басқарсын деп алаңға шық-
қан «азаттықтың алғашқы қар-
лығаштары» – жел тоқсаншылар 
қақаған аяз, үскірік желге қара-
мастан, осы әнді шыр қап, тәуел-
сіздікті аңсаған қазақ рухын 
маздатып жіберген болатын. 

БЕЛ ОРТАДАҒЫ Б�СЕКЕГЕ 
ҚАБІЛЕТ

Швейцарияның Давос қала-
сында жыл сайын *тетін Дүние-
жүзілік экономикалық форумның 
нұсқасы бойынша 2004 жылдан 
бастап Жаһандық бәсекеге қабі лет 
индексі (GCI) жариялана бастаған 
еді. Wлем елдерінің саяси-эко-
номикалық, қоғамдық-әлеу меттік 
даму к*рсеткіштерін негізге алып, 
оның рейтингін бағалайтын бұл 
индексте осы жылы Швей цария 
к*ш бастап тұрды. Одан кейінгі 
орында Финляндия, Шве ция, 
Дания, Сингапур, АҚШ орын 
тепкен болатын. Осы 2005-2006 
жылдардың қорытындысы бо-
йынша Қазақстан 125 елдің ішінде 
56-орынды иеленді. Бұл к*рсеткіш 
Қазақстанның Орталық Азия ғана 
емес, ТМД-ның барлық мемле-
кеттерінен озық келе жатқанын 
айғақтады. 4йткені Ресейдің *зі 

осы тізімде 62-орынға орнықты. 
Wзербайжан – 64, Украина – 78, 
Тәжікстан – 96, Қырғызстан 
107-орынға тұрақтады. Мұның 
бәрі тәуелсіздік тудырған сын-
дарлы реформалар мен ұлттық 
жаңғырудың жемісі еді. Елба сы-
ның «Бәсекеге қабілетті 50 елдің 
қатарына енеміз» деп ұран таста-
ғаны да халықаралық рейтингтік 
агенттіктерде еліміздің аты атала 
бастаған осы кезең болатын. Сол 
жылы 125 елдің қатарынан табыл-
ғанымыз, тәуелсіздіктің бел ор-
тасындағы мерейтойда ел мерейін 
асқақтата түсті. Бүгінде бұл индекс 
141 елді қамтиды. Осы 15 жылда 
Қазақстан бәсекедегі бел ортаны 
берген емес. 

ҰЛТТЫҚ ҚОРДА 
14 МЛРД ДОЛЛАР 

2000 жылдардың басы ел дәу-
ле тін еселеген жыл болды. Wлем-
д і к  н а р ы қ т а ғ ы  қ о л а й л ы 
конъюктура мен ішкі *ндірістегі 
еңбек *німділігі селбесе келе, 
жаңадан ашылған Ұлттық қорда 
шоғырланған қаражат к*лемі күрт 
артты. Мәселен, 2004 жылы бұл 
к*рсеткіш 5 миллиард доллар 
болса, 2005 жылы 8 миллиардқа, 
ал 2006 жылы 14 миллиардқа жетті. 
2007 жылы бұл сома 21 миллиард 
АҚШ долларын құрағанын мақ-
танышпен айта кеткен абзал. 
Ұлттық қордың дер кезінде 
құрылуы Қазақстан тарихындағы 
айтарлықтай елеулі шешім еді. 
Мәселен, 2007-2009 жылдардағы 
жаһандық дағдарыс салдарын ең-
серуде қордағы қаржы аса маңызды 
р*л атқарды. Қордың негізгі қаржы 
к*зі – шикізат секторы ұйым-
дарының жоспардан тыс кірісі. 
Қаржылай ахуалдың күрт жақса-
руына байланысты әлеуметтік 
саясат та жаңа арнаға бұрылды. 
Статистика агенттігінің мәліме-
тінше, 2006 жылы еліміздің жалпы 
ішкі *німінің жылдық *сімі 7,1%-
ды құрады. Жыл соңында инфля-
циялық *сім 0,8%-ға жетті.

АҚШ-ҚА САПАР: ГЕОСАЯСАТ 
ТАРАЗЫСЫНДА

Мемлекет басшысының шет-
ел дерге ресми сапарлары қай елдің 
болмасын халықаралық беделін 

нығайтып қана қоймай, оның 
халықаралық қауымдастыққа кі-
рігу процесінде үлкен маңызға ие 
екені анық. Елбасы Нұрсұлтан 
Назарбаевтың 2006 жылғы АҚШ-
қа ресми сапары осындай тарихқа 
бедер салған оқиға болды. 4йткені 
дәл осы жолы Нұрсұлтан Wбішұлы 
алыстағы АҚШ мемлекетіне ресми 
сапары кезінде әдеттегідей мем-
лекет басшылары орналасатын 
резиденциялардың бірінде емес, 
азуын айға білеген Америка пре-
зидентінің әкесі үйінде қона 
жатып, қонақ болған болатын. 
Жаһандық геосаясаттағы гегемон 
елдің қазақ халқының басшысына 
іш тарта ерекше құрмет к*рсетуінде 
ресмиліктен тыс риясыздық жатыр 
еді. Ал бұған дейін мұндай ерекше 
жоғары құрмет бұрынғы КСРО 
мемлекеттері басшыларының 
бірде-біріне к*рсетілмеген екен. 
Нұрсұлтан Назарбаевтың Амери-
каға сапары еліміздің құрметін 
арттырып қана қоймай, Қазақ-
станның геосаясаттағы таразы 
басын тең ұстаудағы саясатына 
салмақ бітіріп, бір ширатып алды. 
Мәселен, сыртқы саясат сарап-
шылары осы АҚШ-қа стратегия-
лық сапардан соң, Қытай басшы-
лығы да екі ел арасындағы бай-
ланысты стратегиялық деңгейге 
к*теруге бұрынғыдан да зор мүдде 
таныта бастағанын жиі айтады. 
Одан б*лек, Ресеймен әуелден 
келе жатқан мызғымас стра-
тегиялық әріптестігіміз тағы бар. 
Бұл тарихи қозғау салған оқиғаны 
цифр да құптай түседі. 2006 жылдан 
соңғы ахуал бойынша Қазақстанға 
келген шетелдік инвес тиция 
к*лемі 100 миллиард доллардан 
асып түскен. Бұл стра тегиялық 
ишараның жемісі ел тарихына 
саяси әл-қуатымен ғана емес, 
экономикалық қауқарымен де дем 
болып біткені анық. Сапар ба-
рысында 26-29 қыркүйек күндері 
Қазақстан Президенті Н.Назар-
баевтың АҚШ президенті Дж.
Бушпен, АҚШ Конгресі пала та-
ларының *кілдерімен, басты ми-
нистрліктер мен ведом стволар-
дың, ірі энергетикалық компания-
лардың басшыларымен, к*рнекті 
қоғам және діни қайраткерлерімен 
кездесуі *тті.

2006 ЖЫЛ: ӨРКЕНДІ ДЕ ӨРШІЛ ДАМУ 

Алматы облысы Е�бекші�аза� ауданында т�ратын Ермек 
С���арбек�лы со��ы жылдары ��рылыс материалдарына деген 
с�ранысты� барынша артып т�р�анын ескеріп, к�ршілес аудандар 
аума�ында газоблоктар, приторлы� блоктар мен т�сеніш тастар 
шы�аратын екі ша�ын кәсіпорынды іске �осты.

Екі шағын кәсіпорынды 
іске қосты

Жаңа медициналық орталық пен 
зертхана ашылды

!азір халы� денсаулы�ыны� сапа сын арт-
тыру – негізгі мәселені� бірі. Б$гінде б$кіл 
әлемні� бас ауруы на айналып отыр�ан коро-
навирусты �оса ал�ан да, �атерлі ісік пен ж$рек-
�ан тамырлары ауру лары да ас�ынып т�р�анын 
жасыру�а болмайды. Сонды�тан айма�тарда 
ж�ртты жиі мазалайтын �ауіпті аурулар дер 
кезінде аны�талып, емдеуге баса назар ауда-
рылып, осы ба�ытта мемлекеттік және жеке-
меншіктік әріп тестік негізінде тиісті �адамдар 
ж$зеге асырылуда. 

рады және мемлекеттік емес ұйым-
дармен тегін медициналық к*мектің 
кепілдендірілген к*лемін к*рсетуді 
барынша кеңейтеді. Ал бұл *з кезегінде 
әлеуметтік медициналық сақтандыру 
шартына сай алғашқы медициналық-
әлеуметтік к*мекті қаржыландыру 
арқылы бәсекелестікті қалыптастырып, 
к*рсетілетін қызметтердің ашықтығын, 
сапасын, қолжетімділігін қамтамасыз 
етуге жол ашады. 

Қазір еліміздегі онкологиялық 
аурулар ішінде сүт безінің қатерлі ісігі 
жалпы құрылымда 2-орында орналасса, 
әйелдердегі онкологиялық аурулар 

арасында 1-орында тұр. Облыс орта-
лығында ашылған DiVera медициналық 
орталығы бірінші кезекте сүт безі 
қатерлі ісігін зерттеуге қатысты қыз мет 
к*рсетеді. Сонымен қатар гине ко-
логтің, педиатрдың, терапевтің және 
тағы басқа маман дәрігерлердің қабыл-
дауын жүзеге асырады. Кез келген ау-
руды алдын ала анықтау мен дер 
кезінде емдеудің тиімділігі айтпаса да 
түсінікті. Соған сай ең соңғы үлгідегі 
заманауи Fujifilm Amulet Innovality 
аппаратымен жабдықталған DiVera 
медициналық орталығы облыс пен 
Талдықорған қа ласындағы сүт безі 
қатерлі ісігінің кешенді диагнос ти-
касын жүргізетін бірден-бір орталық. 

Алматы облысы 

Болат АБАҒАН 

Нұрлан ҚОСАЙ

2006 жыл тәуелсіздік тарихыны� тура бел ортасы болатын. Ел егемендігіне 15 жыл 
тол�ан кезе�ді Елбасыны� �з с�зімен айтса�: «�ркенді де �ршіл даму $стінде» �арсы 
алды. Б�л уа�ыт Н�рс�лтан (біш�лыны� сындарлы саясатыны� жемісіндей – 
мемлекетімізді� ішкі әлеуеті артып �ана �оймай, халы�аралы� аренада�ы беделі де 
жо�арылай т$скен жыл болды.



Антимонополиялы� орган Ba-
zis-A, Bi-Holding және бас�а алпауыт 
��рылыс компанияларды� т�р�ын �й 
кешендеріндегі баспана ба�асын 
т�мен т�сіруге кірісті. Агенттік біраз 
за��ар �йдегі шаршы метр ��нын 90 
мы� те�геге дейін арзандат�ыза 
ал�анын жетістік ретінде дәріптеп, 
насихаттап жатыр. Алайда халы�ты� 
риза шылы �ына емес, �ата� сынына 
�шырады. Неге?

БАЙ БАЙҒА ҚҰЯДЫ
Мәселенің мәнісін ұғыну үшін оның 

егжей-тегжейіне тоқтала кеткен ж�н. Бә-
секелестікті қорғау және дамыту агенттігі 
бастапқы баспана нарығындағы бәсеке-
лестіктің ахуалына талдау жүргізген екен. 
Нәтижесінде, алып құрылыс компания-
ларының �зара ымыраласып, келісімді баға 
белгілеп, нарықта жоғары бағаны жасанды 
ұстап тұрғаны әшкереленген. Демек, 
мемлекеттің олардан бағасын т�мендетуін 
талап етуі заңды әрі қажетті шара. «Бірақ 
теңдік пен бәсеке лестікті сұрауы тиіс 
ведомство оны қанш алықты пәрменді 
жүзеге асыра алды?» деген сауал туады.

Біріншіден, антимонополистің тала-
бына әзірге екі ірі салушы ғана мойынсұнып 
отыр.  

«Бәсекелестікті қорғау және дамыту 
агенттігі бастапқы тұрғын үй нарығындағы 
бәсекелестіктің жай-күйіне жүргізілген 
талдау қорытындысында бірқатар компа-
ния ның, соның ішінде Bazis-A, Bi-Holding 
холдингтерінің, РАМС-Қазақстан компа-
ниясының іс-әрекеттерінде тұрғын үй 
бағаларын келісіп белгілеу және бағаны 
жоғары ұстап тұру белгілері анықталды. 
Осы компаниялардың атына бәсекелестікті 
қорғау саласындағы заңнаманы бұзу белгі-
лерін жою және бастапқы баспана бағасын 
т�мендету қажеті туралы хабарламалар 
жіберілді. Бүгінде Bazis-A мен РАМС-
Қазақстан т�л жаңа құрылыстарындағы 
бағаны т�мендету бойынша монополияға 
қарсы ведом ствоның талаптарын орын-
дады», – деп мәлім етті агенттік. 

Екіншіден, кейбір ТК-да шаршы метр 
құны 90 мың теңгеге арзан датылғанымен, 
ол бәрібір бұқара үшін қолжетімсіз болып 
қала бермек. 

Атап айтқанда, РАМС-Қазақстан ком-
паниялар тобы монополияға қарсы орган-
ның талаптарына бағынып, Алматы дағы 
бірқатар тұрғын үй кешенінің бағасын 

15%-ға немесе орта есеппен 90 мың теңгеге 
дейін т�мендетіпті. 7йткенмен бағасы 
бәрібір «удай». Тарата айтсақ, «Ламия» ТК-
сында әр шаршы метр құнын бұрынғы 545 
мыңнан енді 463 мыңға дейін, Forum 
Residence-те 571 мыңнан 485 мыңға дейін, 
«Ортауда» 601 мыңнан 511 мыңға дейін, 
«Номадта»  492 мыңнан 418 мыңға дейін, 
«Номад 2»-де – 460 мыңнан 391 мыңға 
дейін, «Навои 3.0»-де – 453 мыңнан 385 
мыңға дейін, ал Rams city-де – 528 мыңнан 
448 мыңға дейін арзандатқан.

Нәтижесінде, антимонополистер баға-
ны түсірткізгеннің �зінде, бұл ТК-ларда 2 
б�лмелі, 70 ш.м. к�леміндегі шағындау 
баспана сатып алушыға орта есеппен 31,5 
миллион теңгеге түспек. Бұл 2 б�лмелісі 
ғана! Қатардағы қазақстандық к�пбалалы 
отбасылардың басым к�пшілігі үш-т�рт 
б�лмелі пәтерге де сонша қаражат таба ал-
майтыны жасырын емес.

Содан болса керек, бай-бақуаттылар-
дың осы ТК-лардан баспана алуда қомақты 
ақша үнемдейтініне қоса қуанудан былай ғы 
жұрт бас тартты.   

БАҒАНЫ ТМЕНДЕТКЕН СЫҢАЙ 
ҒАНА ТАНЫТТЫ

Үшіншіден, еліміздің екі ірі мега полисін 
ен жайлап, ең сүбелі, майшелпек құрылыс 
алаңдарын иеленген, мемлекеттен қолдау, 
салықтық жеңілдіктер мен артық шылық-
привилегиялар к�ріп жүрген бел гілі құры-

лыс холдингінің баға т�мендетуі к�збояуға 
к�бірек ұқсайды.

«Bazis-A компаниясы Алматы қаласын-
дағы тұрғын үй кешендерінде 1 шаршы 
ме трі нің бағасын 20 мың теңгеге дейін т�-
мендетті. Нақтылай кетсек, «Акварель» 
тұр ғын үй кешеніндегі ш.м. бағасы бұған 
дейінгі 425 мыңнан 410 мыңға дейін, 
«JAZZ-кварталда» 475-449 мыңнан 460-434 
мыңға дейін, «Легендада» 650 мыңнан 630 
мыңға дейін, Rivera-да 555-483 мыңнан 540-
468 мыңға дейін, «Алмалыда» 347 мыңнан 
338 мыңға дейін, «Ремизовкада» 605 мыңнан 
585 мыңға дейін арзан датыл ды», – деп шат-
та на жеткізді анти монополиялық агенттік.

Айта кету керек, мысалы, Bazis-A «ерек-
 ше орам», «к�не Алматының жүрегі» деп 
жарнамалап жатқан Legenda ТК-інде 62 
шаршы метрлік қана, 2 б�лмелі пәтер 39 
миллион теңге тұрады. 

«Монополистермен күресетін құзырлы 
органның аса қымбат үйлерге баса назар 
аударғанын, соның бағасын түсіруге күш 
жұмсағанын құптамаймын! Бұл елге қа-
жетті, нәтижелі жұмыстан г�рі хайпқа к�бі-
рек ұқсайды. Осылайша, шенеуніктер 
бюд  жет есебінен т�ленетін жұмыс сағат-
тарын шылқыған бай адамдарға жағдай 
жа сау үшін шығындағаны �кінішті» – деп 
ішкі қыжылын білдірді алматылық Руслан 
Боранбай.  

Агенттік болса, �з талабын құрылыс 
алыптары 30 күн ішінде орындауға міндетті 

еке нін жариялады. Егер сән-салтанатты 
нысанындағы шаршы метрлерін арзан-
датпаса, құзырлы орган қудаламақ ниетте.

«Хабарламаны орындамау монополияға 
қарсы тергеу жүргізуге негіз болады. Бұған 
дейін монополияға қарсы органның талабы 
бойынша Шымкент, Қарағанды, Kс кемен 
және Қостанай қалаларында құры лыс 
салушылар бағаларды орта есеп пен 15-20%-
ға т�мендетті. Мысалы, Шым кентте Dostyk 
Invest Group ЖШС бас па наның әр шаршы 
метрінің құнын 330 мың теңгеден 270 мың 
теңгеге дейін, «Отау групп» ЖШС 300 
мыңнан 270 мың теңгеге дейін, Қарағандыда 
PROF Invest ЖШС 300 мың теңгеден 279 
мың теңгеге дейін, Kскеменде «Достар май» 
ЖШС тұрғын үй объектісінің жайлылығы 
мен қабатына байланысты 350 мың теңгеден 
220-280 мың теңгеге дейін, ал Қостанайда 
«БК-Строй» ЖШС 245-230 мың теңгеге 
дейін т�мен детті», – деді Бәсекелестікті 
қорғау және дамыту агенттігі.

Айтпақшы, Bi-Holding-тің баға түсір гені 
туралы әзірге хабар жоқ. 

ҚҰРЫЛЫСТЫҢ ҚЫМБАТТАУЫНА 
НЕ СЕБЕП?

Қынжылтатыны сол, баспана құны күн 
�т кен сайын қарапайым халыққа қолже-
тімсіз болып барады. Мысалы, әкімдіктерде 
үй кезегінде тұрған баспанасыздар 
«Шаңырақ» (5-10-20) бағдарламасына к�-
шірілгені мәлім. Мемлекет оларға «Отбасы 
банкі» арқылы 5 пайыздық жеңіл несие 
беріп жатыр. Дегенмен бағдарлама қатысу-
шылары сол т�мен м�лшерлемелі кредитке 
алуға арзандау пәтер таппай жатыр. 

Семей тұрғыны, мембағдарлама қа тысу-
шысы Гүлнәр Жұмағазиеваның жұ байы 
мемлекеттік органдарда жұмыс іс тейді, 2015 
жылдан бері баспанаға мұқтаж отбасы 
ретінде үй кезегінде тұр.

«Биыл «Шаңырақ» бағдарламасы ая-
сында несиеге 3 б�лмелі пәтер алу ж�ніндегі 
�тінішіміз мақұлданды. 2020 жылғы желтоқ-
санда барлық құжаттарды �ткізіп, растау хат 
алғанбыз. «Шаңырақ» бойынша пәтер 
сатып алуға 6 ай ғана мерзім беріледі. Содан 
жыл басынан бері шабылып, бүкіл қаланы 
аралап, шарқ ұрсақ та, дайын, іске қосылған, 
бағасы қолайлы сомадағы бастапқы үйді 
таба алмадық. Маусым айында іздегенімізге 
қол жеткізгендей болғанбыз. Бірақ бұл кезде 
«Отбасы банкіндегі» мақұлдау мерзімі аяқ-
та лыпты. Яғни, пәтерді рәсімдеп үлгермедік. 
Енді бізге үй кезегіндегілердің тізімінен 
шығарып тастайтыны туралы хабарлап жа-
тыр», – деп тұнжырайды ол. 

Бұл отбасы он жылдан бері балиғатқа 
толмаған екі баласын ертіп, жалға берілетін 
үйлерді жағалап жүрген к�рінеді. Отағасы 
да, отанасы да мемлекеттен тегін үй беруін 
талап етпейді. Жеңілдетілген несиеге бас-
пана алуға к�мек к�рсетсе, соның құнын 
�зі-ақ к�термек. 7йтсе де, нарықта қол-

жетімді баспана болмауы кесірінен ол 
мүмкіндіктен айырылып қалғалы тұр. 

«Неге нарықта күрделі жағдай қалып-
тас қан кезде 6 ай мерзіммен шектеп таста-
ғаны түсініксіз. Оны ұзартпайды екен. 7у 
баста жарты жылдың пәтер табуға жетпеуі 
мүмкін екенін айтып, қауіп білдіргенімізде 
«Отбасы банк» мамандары: «Үлгересіздер, 
оған алаңдаудың қажеті жоқ» деп сендірген. 
Бұлар білетін шығар дегенбіз. Енді мем-
лекеттік қолдау дегені босқа жүйке жұқарту 
болып шықты», – дейді бағдарлама қатысу-
шысы.  

Индустрия және инфрақұрылымдық 
даму министрі Бейбіт Атамқұлов құрылыс 
материалдары бағасының қымбаттауы 
баспана бағасына кері ықпал етуде деген 
тұжырым айтады. Оның айтуынша, елде 
құрылыс материалдары қымбаттауының 
негізгі себептері – девальвация мен панде-
мия к�рінеді. 

«Бұлар жеткізу және логистика бағасын 
арттырды. Рас, мұндай жағдай жалғыз 
Қазақстанда емес, бүкіл әлемде қалып тасып 
жатыр. Біз Бәсекелестікті қорғау агенттігі-
мен бірлесіп, мониторинг жүргі зіп, барлық 
�ндіруші мен жеткізушіні баға бойынша 
ымыраласуға және спекуляцияға тексеріп 
жатырмыз. Егер бағаны негізсіз к�теру 
дерек тері әш кереленсе, тиісті антимоно-
полия лық шаралар қабыл данады», – деді 
ИИДМ басшысы.  

Жылжымайтын мүлік саласына маман-
данған ұлыбританиялық Knight Frank LLP 
агенттігі жақында әлемдегі баспана құнына 
талдау жасап, рейтинг түзді. Онда 2020 
жылы Украинада тұрғын үй 8,4%-ға, Ре сей-
де 10,7%-ға арзандағаны айтылған. Пост-
кеңестік �зге елдерде де т�мендеу бай-
қалады. Мысалы, к�рші Kзбекстанда ел 
президенті Шавкат Мир зиёевтің тапсыр ма-
сына сәйкес, барлық облыс пен аудандардың 
хокимдері бас пананың 1 шаршы метрінің 
ең жоғары межесін 4 миллион сум (161 мың 
теңге) к�лемінде бекітті. Қырғыз Респуб-
ликасын да панде мия және халық тұрмысы-
ның нашарлауы аясында жылжымайтын 
мүлік нарығын дағы баға биыл 20–30%-ға 
құл дырайды деп болжанып отыр.

Ал Қазақстанда жыл �ткен сайын тек 
тоқтаусыз қымбаттап жатыр. Стратегиялық 
жоспарлау және реформалар агенттігінің 
Ұлттық статистика бюросының дерегінше, 
елімізде жаңа тұрғын үйлердің сату бағасы 
2013 жылы 9,6%-ға, 2014 жылы 11,5%-ға, 2015 
жылы 15,8%-ға к�терілген. Тек 2016 жылы 
-3,6%-ға түсіпті. Ары қарай тек шарықтай 
берген: 2017 жылы 1,3%-ға, 2018 жылы 2,6%-
ға, 2019 жылы 6,4%-ға, 2020 жылы 5%-ға, ал 
биылғы жартыжылдықта тағы 9,2%-ға �скен. 
Яғни, шаршы метр лердің басқа шауып, т�ске 
�рлеуі жалғыз биыл емес. Тұрақты 
тенденцияға айналып барады. 

Елдос СЕНБАЙ
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Көзбояу тірлік көркем 
есепке жақсы

(Басы 1-бетте)

Еркеғали БЕЙСЕН

ОН ЖЫЛДА ОҢБАЙ ҚАЛДЫҚ
2020-2021 оқу жылдары елімізде жалпы 

саны 7 440 мектеп жұмыс істеді. Міне, осы 
7,5 мыңдай білім ордасының тек 3 809-ы 
немесе 51,2 пайызы ғана таза мемлекеттік 
тілде білім береді. Бұл ретте қалаларда тек 
744 қазақ мектебі орналасқан. Ал орыс 
тілінде білім беретін 1 287 мектеп бар десек, 
қалған 2 319-ы – аралас-құралас. Ең сора-
қы сы, сол аралас мектептердің 1 343-і 
ауыл  дарда жұмыс істеп тұр.

Қазақша білім ұйымдарының үлесі 
соңғы онжылдықта күрт қысқарған. Мыса-
лы, 2010 жылы Қазақстандағы мектептердің 
68,5 пайызы қазақтілді болса, 2020 жылы 
бұл к�рсеткіш 51,2 пайызға дейін құлды-
рапты. Солтүстік �ңірлердегі �зге ұлт �кіл-
дері тарихи Отанына үдере к�шіп, жылына 
жүздеген ауылдың жабылып жатқанын 
ескер сек, бұл енді орысша оқытатын 1-сы-
ны пқа �зіміздің қарак�здер ағылуда деген 
с�з. Kйткені аралас мектептердің саны сол 
10 жыл бұрынғы 2 164-тен 2 319-ға дейін 
артқан. Оны білім саласына жауапты м а-
ман дар «орыс мектептеріндегі балалар 
си реп қалғандықтан, солардың ішінен 
қа зақ сыныптарын ашып жатырмыз» деп 
түсіндіруге тырысты. Бірақ сарапшылар 
«Мәселе аралас мектептердегі қазақ және 
орыс сыныптарын ажыратып, бірыңғай 
орыс не қазақтілді мектепке айналдыруда 
болып тұр» деседі. Осы уәждің жаны бар 
сия қты. Себебі орыс және аралас мектеп-
терде тек орыс тілінде білім алатын бала-
лардың саны 10 жыл бұрынғы 857 308 ба-
ла дан әлдеқайда артқан.

Қазір елорда қазақтарының �зі әкім-
діктен қазақ мектептерін орысшаға не 
ара ласқа айналдыруды талап етуде. Мы-
салы, таяуда Бауыржан Момышұлы даң-
ғылы бойында №92 жаңа мектеп-гимназия 
іске қосылды. Ол биылғы қыркүйекте 
оқу  шы лар қабылдауға дайын. «Жаңа мек-
тептің әкімшілігі оның оқыту тілі қазақша 
болатынын хабарлады. Бірақ оның айна-
ласындағы тұрғын үй кешендерінде орыс 
тілінде оқитын балалар да тұрып жатыр. 
Олар іргеде мектеп тұрғанына қарамастан, 
бә рібір қаланың әр түкпіріне ағылуға мәж-
бүр болады. Жолдың арғы жағындағы ескі 
№70 гимназия онсыз да 100 пайыз қазақша 
оқытады. Сол себепті біз жаңа мектептегі 
сыныптардың жартысын орыс тілінде 
оқытуға к�шіруді сұрап отырмыз. Біздің 
балаларымыздың да орыс тілінде білім 
алуға мүмкіндігі болуы керек», – дейді 
Дина Сарбасова деген тұрғын. Сондай-ақ 
орыстілді қазақтары ба сым сол жағалау 
тұрғындары басында қазақ тілді болып 
жұмысын бастаған №89 мектепті аралас 
мектепке айналдырып тынған болатын. Ол 
туралы Нұр-Сұлтан қаласы Білім басқар-
масы ның басшысы Шәкәрім Сейсенбай 
мәлімдеді. «Қазір қалада 91 мемлекеттік 
мектеп бар. Соның ішінде 31-і таза қазақ, 
8-і орыс мектебі бол са, қалған мектептердің 
бәрі аралас. Ата-аналар Білім басқармасына 

келіп, орыс тілінде оқытатын сыныпты 
қажет етеді», – дейді ол.

АЙМАҚТАРДАҒЫ АХУАЛ ҚАЛАЙ?
Биыл еліміздің 3 мегаполисінде мектеп 

оқушыларының қай тілде білім алып 
жатқаны белгілі болды. 2020-2021 оқу 
жылында елордада қазақ сыныптарында 
– 108 мың, орыс сыныптарында 85 мың 
бала оқыған. Ал Шымкентте қазақ сынып-
тарын да – 152 мың, орыс сыныптарында 
– 54 мың, тіпті �збек сыныптарында 20 
мың бала білім алыпты. Алматыда қазақ 
сыныптарындағы (140 мың) оқушылардан 
орыс сынып тарын дағылар (153 мың) 
басым болып шық  ты. Ақмола облысында 
да сол, 555 жалпы білім беретін мектептің 
159-ы ғана қазақша, 218-і аралас. Бір 
қызығы, Тәуел сіздік алғалы К�кшетауда 
жаңа қазақ мек тебі 2018 жылы бір-ақ 
салынған. Соны қос қанның �зінде қалада 
мемлекеттік тілде білім беретін 4-ақ мектеп 
бар. Ал аралас мектептерде оқушы лар үшін 
қазақ тілі – тек 45 минуттық тіл.

Сонымен қатар былтыр Қостанай об-
лысы ның Қарасу ауданында алғаш рет 320 
орындық қазақ мектебі салынып жатыр деп 
б�ркімізді аспанға аттық. Ол – �ңірдегі жер 
к�лемі, халық саны жағынан да іргелі ау-
дандардың бірі. 7йтпесе, Қостанай қала-
сының �зінде 17 орыс, 10 аралас мектептің 
арасында 6-ақ қазақ мектебі бар. Жалпы, 
облыста қазақша оқып жатқан балалардың 
үлесі барлық оқушының 3/1 б�лігін де 
толтыра алмай отыр. Ал ондағы халықтың 
40 пайызы – қазақ. Демек, қазақ мектеп-
терінде баласын оқытуға құлықсыз ата-
аналар баршылық. «Мен бір қызық айта-
йын, қаймағы бұзылмаған Торғай �ңірінде 
қалың қазақ отыратын Жангелдин ауда-
нында бірде-бір орыс жоқ. Бір-екі орыс 
болса, олардың �зі қазақша с�йлейді. 
Сон да Иванов атындағы мектеп бар. Бұдан 
15 жыл бұрын сол мектепте 400 оқушы, 
40-50 мұғалім болатын. Бәрі қазақша с�й-
лей ді. Орыс мектебі деген аты болмаса, 
оқу шылары орыс тілінде диктантты екіге 
жа зады», – дейді жер гілікті қаламгер 
Ақылбек Шаяхмет.

Қазір жарты миллион халқы бар Қара-
ғанды қаласында да 12 мектеп таза орыс 
тілін де білім берсе, 10 мектеп қана мем-
лекеттік тілде оқытады. Ал аралас мектеп-
тердің саны – 56. Жергілікті 30 мыңнан 
астам қазақ баланың 10 мыңнан астамы 
орыс мектептеріне барып жүр. 2007 жылдан 
бері бірде-бір білім үйі салынбаған 
Петропавл қаласында 2019 жылы 3 қабатты 
нысан тұрғызылды. Бұл 6-шы қазақ мектебі 
еді. Алайда жалпы СҚО бойынша да 259 
орыс, 114 қазақ және 95 аралас мектеп бар. 
Қазақ мектептерінде оқитын 12 мың 
баладан орысша білім алатын балалар саны 
3 есе артық екен. Ал к�рші Павлодар 
облысына тоқталсақ, «Павлодар қаласында 
7 қазақ, 12 орыс мектебі бар. Қалған 18-і 
– аралас мектеп. Яғни, орыс мектебі қазақ 
мектебінен 1,5 есе к�п. Екібастұзда жалғыз 
қазақ қыздар гимназиясы бар еді, оны да 
жауып тынды», – дейді қоғам белсендісі 
Руза Бейсенбайтегі.

Аралас мектептер 
азайған жоқ

(Басы 1-бетте)

Жадыра МҮСІЛІМ 

МИЛЛИОНДАҒАН ТЕҢГЕ АЙЫППҰЛ 
ДА АЙЫЛ ЖИҒЫЗБАДЫ

Қазір Нұр-Сұлтан қаласында әкімдік 
�кілдері, полиция қызметкерлері кіретін 8 
мониторинг тобы күн сайын 100-ден аса 
нысанға тексеріс жүргізіп, тәулігіне 10-20 
жиынды тоқтатады. Соңғы екі күннің 
ішінде F16-Zeine кафесі, «Кибер Арена» 
компьютерлік клубы, Pingwin боулинг 
клубы, «Панаехали» бары, Plaza Di Astana 
салтанат сарайы, Inforno мейрамханасы, 
«Мята» лаундж-бары, Maktub шығыс 
кофе ханасы, «Пар Хаус» саунасы, «Коле-
со», «Чечил Паб» барлары, «Алания» кара-
оке-мейрамханасы, «Текила» лаундж-
бары, «Жеті Қазына» мейрамханасы, 
«Адлер» қонақ үйі, Chili Grill бары, LA-
VASH FOOD жылдам тамақтану орны мен 
«Самал» мейрамханасы қаулыға қарамай 
жұмысын істегені анықталды.

 «Биыл жыл басынан бері барлығы 1120 
материал келіп түсті, оның ішінде 99 704 
890 теңге сомасына 530 әкімшілік айыппұл 
қаралса, 59 800 115 теңге сомасына 418 
айыппұл қысқартылған тәртіппен т�ленді. 
Сондай-ақ үйде оқшау лауды сақтау 
шарттарын бұзғаны үшін 13 жеке тұлға 
жауапкершілікке тартылып, 568 815 теңге 
айыппұл т�леді. Бүгінге дейін барлығы 791 
жеке, заңды тұлғаға СЭБ аудандық 
басқармалары 160 808 530 теңге айыппұл 
салды», – дейді қалалық СЭБ мамандары. 

БЛОГЕРЛЕР КЕШІ ТОҚТАТЫЛДЫ
 Жексенбі күні елордадағы мониторинг 

тобы екі айдан бері жалаулатқан блогерлер 
мен тиктокерлердің «ғаламат» кешін бол-
дыр май тастады. DAB продакшн ком-
пания сының директоры Дамир Арусов 
ұйымдастырған кешке бас-аяғы шамамен 
200-ден аса адам жиналған. ECHO мей-
рамханасында �туі тиіс болған кешті 
жиналғандар бақандай бес сағат бойы 
күтті. Ал осы бес сағаттың ішінде ығы-
жығы халықтың арасында ауру белгісі бар 
адамды айыру қиын. Сорақысы сол 
мониторинг тобы �кілдері екі күн бойы 
бақылауға алғанымен, карантин талап-
тарын сақтауға бұл мейрамхана ие лері 
құлықсыздық танытқан. 

«Сенбі күні Алматы ауданы бойынша 
14 бизнес обьектісі карантин талаптарын 
бұзды. Бір тәулікте ауданда 6 тойхана иесі 
карантин талаптарын қаперіне ілмей, 
құдалық, тұсаукесер, үйлену той, туған күн 
кештерін ұйымдастырған. Қазір тойлардың 
к�бісі күндізгі уақытта ұйымдастырылады. 
Адам саны орташа алғанда 50, ары кетсе 
150 адамға дейін барады. Халықтың �зі 
тойға барудың дұрыс емесін, жақындарына 
індет жұқтыру қаупі к�п екенін түсініп 
қалды. Дегенмен есікті іштен құлыптап 
коттедждерде той жасау үрдіс алып кетті», 
– дейді Алматы ауданы әкімдігінің �кілі 

Бекарыс Алмағамбетов. Мониторинг тобы 
мүшесі ретінде блогерлердің кешін бол-
дырмау үшін түскі екіден бері мейрамхана 
иелеріне түсіндіру жұмысын жүргізіп 
жүрген әкімдік �кілі қаулы барлығына 
ортақ екенін айтты. «Блогерлер жаңа 
қаулының күшіне енгенін білмедік деп 
ақталып жатыр. Соңғы қаулы осы айдың 
14-і күні шыққан болатын. Ал концертті 
ұйымдастырушылар соңғы шыққан қау-
лы ға сәйкес, бас қосатын жерлердің бар-
лығы сенбі және жексенбі күндері жұмыс 
істемейтіндерінен хабарсыз болған. Жаңа 
қаулы күшіне енбеген күннің �зінде тойлар 
мен концертті ұйымдастыру тоқтатылады. 
Себебі үлкен іс-шараларға бұрыннан шек-
теу бар. Қазірдің �зінде 100-ден аса адам 
жиналған», – деді Бекарыс Бауыржанұлы. 

ЖОСПАР ЖАСАҒАНДА 
ЭПИДЖАҒДАЙДЫ ЕСКЕРМЕГЕН БЕ?

Концерттің бас ұйымдастырушысы 
Дамир Арусов СЭБ рұқсат етсе, концертті 
ашық алаңда �ткізуге болатынын соңғы 
минуттарға дейін айтып, жиналғандарды 
сабырға шақырды. «Біздің концерт екі ай 
бұрын жоспарланған. Ал жаңа қаулы кеше 
ғана күшіне енген. Біз кешті ұйымдастырып 
жатқанда қала жасыл аймақта болды. 
Kкінішке қарай, қазір қала қызыл аймақта 
екен. Қаулы күшіне тез енеді деп ойлама-
дық, карантин шаралары дүйсенбіден 
бастап күшіне енетін шығар деп сендік. 
Шынын айтсақ, дайын болмай қалдық. 
Алдыңғы қаулыда кешкі 11-ге дейін рұқсат 
етілген. Біз концертті ары кетсе екі сағатқа 
созып, кешкі 8-де аяқтауды жоспар-
лағанбыз. К�рермендердің ақшасын 
концертті ұйымдастыруға жұмсап қойған 
едік. Енді қайтару қарастырылмайды. 
Kйткені карантин талаптары біткен кезде 
осы билеттерімен тегін кіргіземіз. Билетке 
шығындаған ақшалары күйіп кетпейтін-
деріне кепілдік береміз. СЭБ-дан жауап 
келсе, жиналғандарға жағдайды түсіндіріп, 
кештің кейінге шегерілгенін айтамыз. 
Заңға қарсы шығатын ойымыз жоқ», – деді 
Дамир Арусов. 

Бес сағат бойы мейрамхана маңына 
жиналған қала тұрғындары мен қонақ-
тарын түнгі 11-де полиция б�лімінің арна-
йы жасағы әрең тарқатты. Ал ұйымдастыру-
шылар мен ғимаратты жалға берген мей-
рамхана иелеріне қандай жауапкершілік 
жүктелетіні 2-3 күннен кейін белгілі бо ла-
ды. Концерттің басталуын күткен к�п-
шіліктің арасында жастармен бірге 
алпысты алқымдағандар да жүр. Тіпті, 
арнайы осы концерт үшін Атыраудан ат 
арытып келген Жұмагүл есімді келіншек 
кіру билетінен б�лек жолақысының �зіне 
біраз ақша жұмсапты. Қалтасындағы 
қаржысына бола уайымдаған қонақтан 
«Ауру жұқтырып алуға қорықпайсыз ба?» 
деген сұрағымызға: «Танымал әншілер 
қатысатын болған соң күні бұрын билет 
сатып алып қойғанмын. Қаулыдан да ха-
барым болды. Қателеспесем, жұма күні 
жаңа қаулы күшіне енгенін естідім. Бірақ 
ұйымдастырушылар күні бүгінге дейін 
болатынына сендірді. Кеше хабарласып 
сұрағанымда концерт міндетті түрде �теді 
деді. Сондықтан келдім. Аурудан Алла сақ-
та сын», – деген жауап алдық. Бірақ сақтау 
үшін де сақтық шараларын қаперде ұстау 
керегіне бас ауыртқан жұртты к�рмедік.

Денсаулық сақтау министрі сәуірде 
тығылып той жасайтындарды табу арнайы 
бағдарлама бойынша жүзеге асырылады 
деп еді. Сол кезде телефон желісі арқылы 
той дың үстінен түсіруге арналған бағдар-
лама ең алғаш болып Алматы облысында 
қолданысқа енгізіледі деген. Бір қызығы, 
той тойлаудан шаршамайтын тұрғындар-
дың қатарында Алматы облысы к�шті 
бастамаса, карантин талаптарын сақтап 
жүр гені шамалы. Мәселен, Ұзынағаш 
ауылындағы мейрамханалардың жұмысы 
ковид басталғалы бір тоқтаған жоқ. 

Қуаныштың к�п болғаны дұрыс, 
әрине. Бірақ қуаныштың соңы қазамен 
жалғасып кетпеу үшін той жасауды кейінге 
қалдырса дейсің.  

Сауықшыл жұрттың 
ҚАРАСЫ КӨП
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Айхан ШӘРІП

Шілдені� 17-сі к�ні 
Украинаны� шы�ы сында-
�ы сепаратистерді� ба�ы-
лауында�ы айма�та ма-
лайзиялы� Boeing �ша-
�ыны� ��ла�анына 7 жыл 
толды. 

Амангелді ҚҰРМЕТ 

КУАЛА-ЛУМПУРҒА ЖЕТЕ 
АЛМАҒАН ҰШАҚ

2014 жылғы 17 шілде күні Ни-
дерланд астанасы Амстердамнан 
ұшып шыққан Malaysia Airlines 
компаниясының Boeing 777-
200ER ұшағының бортында 
экипаж мүшелерін қосқанда 298 
адам болған. Соның ішінде 80 
бала бар еді. Куала-Лумпурға бет 
алған ұшақтың жолын бақылап 
отырған Днепропетровск авиа-
диспетчерлік қызметі оны Ресей-
дің Дондағы Ростов қаласының 
авиадиспетчерлеріне тапсыруға 2 
минут қалғанда ұшақ радар 
экранынан ғайып болады. Кейін 
оның «Бук» ЗЗК арқылы атып 
түсірілгені белгілі болды. Куә гер-
лер ұшақтың аспанда жарылып, 
жолаушылар денелерінің к/ктен 
құлағанын айтқан. Апатты зерт-
теген мамандар ұшақ тұмсығының 
маңына жарылған «Бук» зымы-
ранының салдарынан борттың 
герметизациясы жойылып, адам-
дар 10 мың метр биіктікте бірден 
к/з жұмғанын анықтады. С/йтіп, 
к/ршілерге «жұмсақ күш» арқылы 
емес, бірден қоқан-лоқы жасау 
тәсілімен ықпал етуді құп к/ретін 
Ресей билігінің Украинамен жан-
жалының кесірінен текетіреске 
ешқандай қатысты жоқ жүздеген 
азамат мерт болды. Жолаушы-
лардың құрамында Малайзия, 
Нидерланд, Германия, Аустралия, 
Индонезия, Ұлыбритания, Бель-
гия, Жаңа Зеландия, Канада және 
Филиппин елдерінің азаматтары 
болды.

500 ШАҚЫРЫМ ЖЕРДЕН 
�КЕЛІНГЕН ҚАРУМЕН АТТЫ

Негізі, к/птеген сарапшылар 
да, Гаага сотында куәлік етушілер 
де MH 17 рейсін атып түсірген 
«Бук» ЗЗК Ресейден әкелінгенін 
бірауыздан айтады. Кешен Курск 
қаласында орналасқан Ресей @уе 
қорғанысы күштерінің 53 бри га-
дасына тиесілі екені белгілі бол-
ды. 2014 жылы Украинаның шы-
ғысында сепаратистер мен үкімет 
әскері соғысып жатқан кезде 
ресейліктер кешенді Донбасқа 
жеткізген. Ал Курск пен Дон-
бастың арасы шамамен 530 шақы-
рым. Кешен Малайзия ұшағын 
атып түсірерден екі күн бұрын 
жет кізілген. Сепаратистер зымы-
ран кешенінің к/мегімен /зде-
рінің тылына Украина қарулы 
күштерінің десант түсіруіне тос-
қауыл қоюды к/здегенге ұқсайды. 

Алайда кешенмен бірге жүруі тиіс 
радарды аймаққа апармаған. 
С/йтіп, азаматтық ұшақты атып 
түсірді. @рине, бұл оқиғаны 
әскери мамандардың қателігі 
деуге болар еді, бірақ кейбір 
жағдай оны «оқыс оқиға» деуге 
мүмкіндік бермейді.

Біріншіден, апаттан бірнеше 
күн бұрын, дәлірек айтқанда 2014 
жылғы 1 шілдеде Украина билігі 
ұрыс болып жатқан ай мақтың 
үстінен 7 900 метрге де йінгі 
биіктікте ұшақтардың ұшуы на 
тыйым салды. 14 шілдеде 9 750 
метрден т/мен ұшуға шектеу 
қойылды. Ал Малайзия ұшағы 10 
050 метр биіктікте ұшқан. Мұндай 
биіктікте азаматтық ұшақтардың 
ұшуына рұқсат етілген. Ал «Бук» 
10 мыңдық межедегі нысандарды 
атып түсіруге қауқарлы еді. @рі 
сол кезде ұрыста қолданылған 
Су-25 жойғыш ұшағы 7000 
метрден биік ұша алмайтын. 
Сонымен бірге Халықаралық 
бірлескен тергеу тобы (JIT тобы) 
деп ата ла тын мемлекеттердің 
сарапшылары МН 17 ұшағы 
қалдықтарын са раптай келе, «әуе-
әуе» сыныбын дағы Р-33, Р-37 
немесе Р-40 зы мырандары ғана 
Boeing-ке «Бук»-тай соққы бере 
а л а т ы н ы н  а н ы қ  т а ғ а н .  Б ұ л 
зымырандарды МиГ-31 ұшағы 
ғана к/тере алады. Ал ондай ұшақ 
Ук р а и н а  ә с к е р і н д е  ж о қ . 
Сондықтан Су-25 ұшағының 
«әуе-әуе» сыныбындағы зымы-
ранмен Boeing-ті атып түсіруі 
мүмкін емес. Мұның /зі сепара-
тистердің қастандықты әдейі 
ұйымдастырғанын к/рсетеді. 

Екіншіден, кешенді 530 ша-
қырым жердегі қаладан Донбасқа 
алып келу, 17 шілде күні Ресейдің 
Украинамен шектесетін айма-
ғында FL530 эшалонынан немесе 
16 000 метрден т/мен ұшуға ты-
йым салынуы арандату мақса-
тының алдын ала ойластырыл-
ғанын к/рсетеді. Sйткені «Бук» 
18 мың метр биіктіктегі нысанды 
атып түсіруге қауқарлы. Ал Киев-
тің шабуылдаушы ұшақтары жоқ 
сепаратистерге қарсы 10 000 метр-
ден биікке ұша алатын МиГ-29 
тәрізді ұшақтарды пайдаланбасы 
анық. 

Үшіншіден, сепаратистер 
алдымен МН 17-ні Украина 
әскері атып түсіргенін мәлімдеді. 
Яғни украиналық Су-25 ұшағы 
Boeing-ті атып түсіріпті-мыс. 
Алайда Су-25-тің 10 мың метрге 
шыға алмайтыны белгілі болғанда 
сепаратистер мен оларды жақтау-
шы Мәскеу билігі «Бук» Украина 
әскерінікі екенін алға тартқан. 
Бірақ олар атаған Зарощенское 
елді мекені сол кезде сепаратис-
тердің бақылауында еді. @рі се-
паратистерге қарсы «Бук» ЗЗК 
қолданудың қажеті жоқ. Шабуыл-
даушы ұшақтарға қысқа қашық-
тыққа арналған зениттік кешен-
дер де жарайтын. Қысқасы, ма-

лай зиялық ұшақты сепаратис-
тердің Ресей қаруымен атып 
түсіргені айдан анық болды. Бірақ 
Мәскеу де, Донбастағы сепа ра-
тистер де оны мойындағысы жоқ.

«ҚЫРЫҚ КІСІ БІР ЖАҚ, 
ҚЫҢЫР КІСІ БІР ЖАҚ»
МН 17 ұшағын атып түсіру 

Украинаға қарсы ұйымдасты-
рылған гибридтік соғыс амалда-
рының бірі болғанын бүгінде 
к/птеген сарапшылар ашық 
айтып жүр. Шамасы, Қырымда 
«жасыл адамдардың» күшімен 
референдум /ткізген Мәскеу 
Дон баста азаматтық ұшақты атып 
түсіру арқылы Киевті әлемдік 
қауымдастықтың алдында кінәлі 
етуді к/здеген секілді. Алайда JIT 
тобына кіретін елдердің маман-
дары Гаагадағы сотқа нақты ай-
ғақтар ұсынды. Олардың ара-
сында сепаратистер жетекшіле-
рінің /зара телефонмен с/йлескен 
сәттеріндегі дыбыс жазбалары да, 
АҚШ жер серіктерінің суреттері 
де бар. Тек америкалық әскерилер 
жер серігінен түсірілген сурет-
тердің к/пшілікке жария болға-
нын қаламай ма қайдам, әйтеуір 
ешбір масс-медиа аталған дәлел-
дерді ашық жариялаған жоқ. Ал 
Гаагадағы сот әзірге сепаратистік 
«Донецк халық республикасы» 
деп аталатын заңсыз құрылымның 
«қорғаныс министрі» Игорь Гир-
кинді, оның қол астында жұмыс 
істеген ресейлік отставкадағы 
генерал Сергей Дубинскиді және 
Олег Пулатов деген азаматты 
айыпты санап отыр. Сонымен 
бірге малайзиялық ұшақты атып 
түсіруге қатысқан украиналық 
Леонид Харченок да айыпты-
лардың қатарында. Алайда бұ-
лардың ешқайсысы Гаагадағы 
сотқа келген жоқ. Тек О.Пулатов 
бейнежазба арқылы /зінің 
оқиғаға қатысы жоқ екенін айтып, 
адвокаттың бірқатар сұрағына 
жауап берген. Ал «Бук» ЗЗК-нің 
бұрын қайда орналасқанын 
сұратқан соттың /тінішіне Ресей 
тарапы жауап та бермеді. Бірақ 
айғақтардың барлығы Украи-
наның шығысында болған апатқа 
тікелей Ресейдің қатысы бар 
екенін к/рсетіп отыр. @зірге зы-
мыран кешенінің экипаж құрамы 
ғана белгісіз. Дегенмен ұшақты 
атып түсіруге «Бук» ЗЗК құрамына 
кіретін барлық к/ліктер қатыс-
пағаны белгілі болды. Коман-
далық басқару машинасы да, РЛС 
те, қаруды оқтайтын қосалқы 
к/лік те Донбасқа келмеген. 
Яғни, т/рт к/ліктің біреуі ғана 
2014 жылғы 17 шілде күні Дон-
баста болыпты. Алайда Мәскеу 
мұндай айыптаулардың ешқай-
сысын мойындаған жоқ. Тіпті, 
ешқашан мойындамасы да белгілі 
болды. @рі халықаралық құқық, 
сот жүйесі, келісімдер дегенге 
пысқырып та қарамайтынын бай-
қатты. Қыңырлығынан танар 
емес.

Жаңа шеру 11 шілде күні Сан-
Антонио-де-лос-Баньос және 
Пальма-Сориано қалаларында 
бейберекет түрде басталды. Оған 
жүздеген адам ғана қатысқан. 
Sткен ғасыр соңында ұйымдас-
тырылған наразылық шара ла-
рынан басты айырмашылығы сол, 
бұл жолы демонстрациялар ту-
ралы жаңалық мобильді интернет 
және әлеуметтік желі арқылы ел 
арасына тез тарады. Осылайша, 
заманауи технологиялар толқу-
лардың күрт күшеюіне серпін 
берген. Митингтер 10 муници-
палитетті қамтыды.

Ел астанасы Гавананы және 
бірқатар ірі қалаларды мыңдаған 
адам қатысқан наразылық акция-
сы, к/ше шеруі дүрбелеңге түсірді. 
Ресми үкімет бұған АҚШ-ты және 
империалистік батысты, сондай-
ақ мафияны айыптады. Ал қар-
сылық шараларына қатысушылар 
коммунистік режимнен шар ша-
ғандарын ашық айтып, бостандық 
пен демократияны талап етуде. 
France-Presse (Франс-Пресс) 
агент тігінің хабарлауынша, де-
монстранттар к/терген транс-
паранттар арасынан «Диктатура 
жойылсын!», «Біз қорықпаймыз!» 
және «Отан және /мір!» деген 
ұрандарды байқауға болады. 
Соңғысы Куба компартиясының 
«Отан не /лім!» (Patria o muerte) 
деп келетін милитаристік ұранына 
қарсы бағытталған болса керек.

Кубаның қазіргі президенті 
Мигель Диас-Канель АҚШ-ты, 
Батысты және кубалық-амери-
калық мафияны «аралдағы ахуал-
ды тұрақсыздандыруда» деп 
айыптады. Sз кезегінде Уашингтон 
Кубадағы тұрақсыздыққа қатысын 
жоққа шығарып, мұны «үлкен 
қателік» деп атады.

Президент Диас-Канель шұ-
ғыл телеүндеуінде барлық комму-
ниске к/шеге шығып, үкіметке 
қолдау білдіруге, наразыларға 
тойтарыс беруге шақырды. Оның 
айтуынша, революцияны қорғай-
тын кез келді. Reuters агенттігінің 
мәліметінше, Гаванаға зеңбірек-
термен жарақталған күш құры-
лымдарының техникасы кірген.   

Негізі, кубалықтар мемлекетке 
қарсы шығуға бейіл емес. Мұндай 
ірі наразылық шаралары әлгінде 
айтылғандай, тек 1990 жылдардың 
басында /тіпті. Одан кейінгі ке-

зеңде Куба халқы «сыртқы жау-
ларға» қарсы билікпен тастүйін 
ынтымақтастық пен ортақ күреске 
дайындығын паш етіп келді. 
Сондықтан осы жолы т/зім теңізін 
тасытқан тамшының не болғанын 
болжап, саясаттанушылар мен 
сарапшылар бас қатыруда.  

Кубадағы митингтерде жария 
етілген басты талаптың қатарында 
«коронавирус пандемиясымен 
күресте пәрменді, батыл қимылдар 
жасау» айтылды. Сарапшылар 
наразылықтың күшеюіне де 
COVID-19 індетінің кең таралуы 
түрткі болғанына назар аудартады. 
11,3 миллион тұрғыны бар Кубада 
осы кезге дейін ресми мәлімет 
бойынша 300 мыңға жуық адам 
КВИ дертімен ауырған. Дегенмен 
нақты қанша адамның ауру 
жұқтырғаны белгісіз. Оның үстіне 
бұл сан күн сайын ресми түрде 6 
мың адамға артып отырады. 

К/шеге шыққан адамдар би-
ліктен вакцинациялау қарқынын 
еселеп арттыруды талап етті. Он 
күн бұрын Куба Abdala 2 атты т/л 
вакцинасын мақұлдап, /ндіріске 
жіберді. Жергілікті ғалымдар мен 
мемлекеттік билік оны «әлемдегі 
100 пайыз тиімді жалғыз вакцина» 
деп дәріптеуде. Бірақ оны Дү-
ниежүзілік денсаулық сақтау ұйы-
мы мойындай қойған жоқ. Қалай 
болғанда, Abdala 2 – Латын Аме-
рикасы мен Кариб бассейні елдері 
аймағында жасалған тұңғыш ко-
вид-вакцина. Ресейдің де, ба тыс-
тың да к/мегінен бас тартқан Куба 
билігі /зінде әзір ленген қос вак-
цинаға арқа сүйеуге шешім қа был-
дады. Бүгінде КВИ-ге қарсы екпе 
миллионнан аз адамға ғана жет кен. 
Елдегі ең та нымал хэш тегтер – 
#SOSCuba және #SOSMatanzas. 
Осы белгімен жазба қал  дырған-
дар халықаралық гума нитарлық 
к/мек пен вакцина сұрауда.

@рине, ел наразылығының 
түп-т/ркінін тек пандемиямен 
шектеп тастауға болмайды. Ха-
лықаралық сарапшылардың па-
йым дауынша, Кубада проблемалар 
жылдар бойы қордаланып, күр-
меулі түйінге, тұтас кешенге ай-
налған. Оған елде туындаған 
электр қуатының тапшылығы, 
азық-түліктің қымбатшылығы 
қосылып, ауыртпалықты үстеме-
лей түсті.  

«Мені к/шеге аштық, дәр-
дәрмектің жетіспеуі, электр бе-
рудегі үзілістер шығарды. Sйткені 
бізде қазір барлығы дефицит. Біз 
түбегейлі /згерістерді қалаймыз: 

үкімет ауыссын, адал сайлау /тіп, 
к/ппартиялы жүйе орнасын, 
коммунизм құрысын» деп пікір 
білдірді The Guardian тілшісіне 
қарсыласушылардың бірі. 

Республика жағдайын пан-
демия тіптен нашарлатты. Ел 
экономикасын қуаттандырып 
келген туризм әбден тұралады, сол 
арқылы елге құйылған валюта 
сұйылды. Туристерге қызмет к/р-
сетуге тартылған миллиондаған 
тұрғын жұмыссыз қалды. Баға 
900%-ға /скен! Кейбір қалада 
үкіметтің қолдауымен «валюталық 
дүкендер» пайда болды, олар 
жергілікті валютаны қабылда-
майды, бірақ азаматтар қолында 
доллар тым аз.   

Халықаралық қатынастар са-
рапшысы, профессор Виктор 
Хей фецтің байламынша, Куба-
дағы билік тақтан таяды деуге 
ерте.  

«Біз ресми билікке қарсы к/-
терілген күштердің нақты ауқы-
мын, қуатын білмейміз. Бұл ретте 
қалыптасқан жағдайға к/ңілі 
толмайтын адамдар билікте де, 
күш құрылымдарында да бар 
екеніне күмән келтірмейміз. Олар 
бұрыннан бар. Мезгіл-мезгіл би-
лік /кілдерінің, генералдардың 
бірі шекара асып, шетелге қашып 
жатады. Кубада оппозиция әлжуаз 
және жете құрылымданбаған. 
Бірақ бұқараның бейберекет 
қарсылығы жағдайды тез /згертіп 
жіберуі мүмкін. @зірге коммунис-
тік биліктің қуаты жеткілікті және 
жағдайды бақылаудан шығармай, 
ұстап отыр», – деді В.Хейфец.

Sткен ғасырдың 40-жылда-
рынан бері Бостандық аралының 
басты одақтасы болып келген 
Мәскеу қазір серіктесіне еш к/мек 
бере алмай отыр. КСРО мұрагері 
саналатын Ресей Кубаның ескі 
қарыздарын кешіргеннен басқа 
салмақты қаржылық қолдау 
к/рсете алмады..  

Ку б а д а ғ ы  ж а ң ғ ы р у л а р ғ а 
ұмтылысты америкалықтар қызу 
қолдады: 2 миллионға жуық 
кубалықтар шоғырлана тұратын 
АҚШ-тың бүкіл шығыс жағала-
уындағы қалаларда – Нью-Йорк-
тен Флоридаға дейін «Бостандық 
аралығындағы» қарсылық ше-
рулерін құптаған, мыңдаған адам 
қатысқан митинг /тті. Дүйсенбіде 
Ақ үй де Джо Байденнің Кубадағы 
коммунистік режимге қарсылық 
білдірушілерге қолдау к/рсеткен 
мәлімдемесін жариялады. 

Бүгінде Кубадағы наразылық 
акцияларын билік қатал басып-
жаншуда. Осы орайда кейбір 
америкалық саясаткер к/рші елге 
интервенция жасауды ұсынды. 
Уашингтон бұл бастаманы құп-
тамады. Қалай болғанда, /з елінің 
тағдырын кубалықтардың /зі 
шешкені ж/н.
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Куба халқы да 
көшеге шықты

Жа!анда та�ы бір мемлекет т"�керісті жа�дайды 
бастан "ткеруде. #лемдік а�парат ��ралдары Кубада�ы 
саяси ахуал тез к�рделеніп бара жат�анын хабарлайды. 
Осыдан он к�ндей б�рын «Бостанды� аралында» 
коммунистік билікке �арсы наразылы� б�р� еткен еді. 
Со��ы рет м�ндай ке� ау�ымды б��аралы� �арсылы� 
30 жыл б�рын болыпты. 

(Басы 1-бетте)

Нұрмұхамед БАЙҒАРА

Түрлі деректерге сенсек, бүгінде 
Талибан қозғалысы Ауғанстанның 
аймақтарын басып алып жатыр. 
Қалалар әлі де үкімет бақылауында. 
Келесі кезек Қандағар провинция-
сына келгенге ұқсайды. Егер бұл 
/ңір талибандықтардың қолына 
к/шсе, онда Ауғанстан мен Пәкіс-
тан арасындағы шекараның басым 
б/лігін солар бақылайды. Сарап-
шылар «Талибанның» ел астанасы 
Кабулға шабуыл жасауы уақыт 
еншісіндегі мәселе дейді. Түрлі 
болжамдар бойынша, Кабулға 5 
мыңға жуық жендет кіріп үлгерген. 
Олар негізгі күштің келуін күтіп 
отыр. Алайда Кабулда әлі де АҚШ 

және басқа да елдердің азын-аулақ 
сарбаздары бар. Олар елшіліктерді, 
халықаралық ұйымдардың кеңсе-
лерін, әуежайды қорғайды. 

 Былтыр жасалған Доха келісімі 
бойынша, Америка Ауғанстанда 
қалған 7 мың әскерін 2021 жылғы 1 
мамырға дейін алып кетуі тиіс еді. 
Кейін бұл мерзім 11 қыркүйекке 
ауыстырылды. Қазір әскердің 95 
пайызы шығарылған. Осы сәтті 
пайдаланып, Талибан қазіргідей 
нәтижеге жетті. Ал қыркүйектен 
соң ашық арпалыс басталатыны 
анық. Талибан қазірдің /зінде 
Кабулға шет мемлекеттерден (со-
ның ішінде Орталық Азиядан) ке-
летін қосымша к/мек жолын жа-
буға тырысып жатыр. Егер олар бұл 
мақсатына жетсе, онда Ашраф 
Ғани басқаратын үкіметті биліктен 
оңай құлатуы мүмкін. АҚШ пре-

зиденті Джо Байден елінің 20 
жылдық әскери операциясының 
жоққа шығып жатқанын, триллион-
даған доллардың, 2 446 сарбазының 
/лімі зая кеткенін к/ріп тұрса да, 
былтырғы келісімді орындамақ. 
@рине, Демократиялық партияның 
/кілдері қашанда соғысқа қарсы. 
Алайда кезінде Барак Обама да 
Ауғанстаннан әскерді толық шыға-
руға уәде берсе де, оны орындамады. 
Бәлкім бірден-бір себеп панде-
миядан кейінгі әлсіреген эконо-
мика болуы мүмкін. Sйткені бұл 
елде әскер ұстау шығыны бірнеше 
миллиард долларды құрайды. Бірақ 
Ауғанстанда АҚШ-тың 7 мыңдай 
әскері қалған еді. Бұрынғы 90 мың 
сарбаз емес. 

Алайда Қазақстанды қазір алаң-
датып отырғаны Талибанның Орта-
лық Азияның шекарасына тым 

жақындауы. Жалпы, бұл қозғалыс 
жендеттері 2013-2014 жылдардан 
бері Тәжікстан, Түрікменстан 
шекарасы маңында қарулы қақ-
тығыстарға қатысып отырған. Бір-
неше шекарашыны да /лтірген. 
Алайда қазір жағдай күрделенді. 
Тәжікстан мен Sзбекстан /з армия-
сын әскери жағдайға к/шірді. Тә-
жікстан шілде айының басында 
Ұжымдық қауіпсіздік келісімі ұйы-
мынан (құрамында Армения, Бела-
русь, Қазақстан, Қырғыз Респуб-
ликасы, Ресей, Тәжікстан бар) 
к/мек сұрады. @зірге ұйым ресми 
түрде әскер жіберу туралы шешім 
қабылдаған жоқ. Тәжікстан терри-
ториясында Ресейдің 201-әскери 
базасы орналасқан. Бұл да Тали-
банға қарсы уақытша тежеуші күш 
болуы мүмкін. Бірақ Ұжымдық 
қа уіпсіздік келісімі ұйымы Тәжік-
стан, Sзбекстан шекарасын Тали-
бан қозғалысынан қорғау мақса-
тында қосымша әскер жіберу тура-
лы шешім қабылдаса, Қазақстан 
оған келісе ме, жоқ па, белгісіз. 
Sйткені 1995 жылы Тәжікстандағы 
Пшихавр шатқалындағы қақты-
ғыста Қазақстанның 17 жауынгері 
қаза тапқаны әлі есімізде. 

«Талибаннан» келетін келесі 
қауіп – Ауғанстан екінші Сирияға 
айналуы мүмкін. 1996-2001 жыл-
дары бұл қозғалыс билікте болған 
кезде Орталық Азия елдерінің 
мыңдаған тұрғыны радикалды діни 
уағыз-насихатқа уланып, шекара 
асқан еді. Ауған жеріне жетіп, қо-
лына қару ұстап, түрлі радикалды 
ұйымдардың, партиялардың мүшесі 
атанды. Ол кезде интернет, әлеу-

меттік желі жоқ кезең болатын. Ал 
қазір талибандықтар жақтастар 
санын арттыру үшін ақпараттық 
технологияның сан әдісін қолдануы 
ғажап емес. Таяу Шығыстағы Си-
рияға 1 000-ға жуық қазақстандық 
аттанғанын ескерсек, онда «жұмақ-
қа жылдам жету жолдары» жайлы 
уағызға алданып, іргеміздегі Sзбек-
станның арғы бетіндегі ауған 
тауларына ауатындар к/п болуы 
мүмкін. Егер олар белгілі уақыттан 
соң Отанына оралса, нағыз қауіп 
сонда туады. 

Жалпы, қазіргі «Талибан» 2001 
жылға дейінгі жіберген қателіктерін 
ескерген секілді. Иранда, Қатарда, 
Ресейде Ауғанстан үкіметінің /кіл-
дерімен кездесіп, келісс/з жүргізді. 
Алайда пәлендей жетіс тікке жетпеді. 
Оған қоса, осы келіс с/здерде /зге 
мемлекеттерге ешбір қауіп т/ндір-
мейтінін айтып, уәде берді. Бірақ 
қазірдің /зінде Талибан қозғалысы 
@л-Қаида, ДАИШ (Қа зақстанда 
тыйым салынған) сынды терро-
ристік ұйымдармен қоян-қолтық 
бірлесіп соғысып жатыр. Мәселен, 
@л-Қаида Бадахшан провинциясына 
иелік еткісі келеді. Яғни, осыдан-ақ 
ертең «Талибан» билікке толық қол 
жеткізсе, онда Ауғанстан халық-
аралық содырлар жиналатын жерге 
айналу мүмкіндігі /те жоғары. 
Себебі қазірдің /зінде олардың 
қатарында жалдамалы жендеттер аз 
емес. Оны Ауғанстан армиясымен 
болған қақтығысқа куә болған 
тұрғындар байқаған. Тали бан-
дықтар қатарында жергі лікті пушту 
не дари тілдерінде емес, басқа 
тілдерде с/йлегендер к/п болған. 

Жалпы, АҚШ ауған жерін тас-
тап кетпей жатып, Ауғанстан 
армиясы /з позицияларын жыл-
дам әрі к/птеп жоғалтып алады 
деп күтілген жоқ. Себебі оларды 
АҚШ-тың әскери инструкторлары 
жылдар бойы жаттықтырды, қару-
мен жабдықтады. Алайда соңғы 
қақтығыстарда ауған армиясы 
сарбаздарының Талибан, ДАИШ 
қатарына жаппай /тіп кету фак-
тілері жиі кездескен. Мұны сарап-
шылар бірнеше фактормен түсін-
діреді. Соңғы 40 жыл бойы соғыстан 
к/з ашпаған халық үшін аман қалу 
маңызды, оларды идеологиялық 
ерекшелік аса қатты мазаламайды. 
Оған қоса, АҚШ әскерилері жер-
гілікті азаматтарды армияға /з ере-
жесі, яғни келісімшарт жүйесінде 
дайындады. Бұл Ауғанстанда тиім-
сіз екені к/рінді дейді. 

Сонымен, 2001-2021 жылдар 
ара лығында АҚШ пен НАТО коа-
лициясы бастаған әскери операция 
тәмамдалғандай. Бірақ сонша уа-
қыт, қаржы, ресурс, құрбандық зая 
кеткендей. «Талибан» қайта билікке 
ұмтылып, ел басқаруын қолына 
алуға ұмтылып жатыр. Терри то-
рияның тең жартысы бақылауында. 
Ал енді келешекте олар билікке 
келсе, Орталық Азияға, соның 
ішінде Қазақстанға қатер т/ндіре 
ме? Т/ндірсе, қандай шара қа-
былдау керек? Т/ндірмесе, дипло-
матиялық қатынас орнатамыз ба, 
әлде бейресми байланыспен шек-
телеміз бе? «Талибанды» тыйым 
салынған ұйымдар тізімінде қалды-
ра береміз бе? Қазір бізде жауабы 
жоқ осындай сұрақтарымыз к/п.

Дабыл: «Талибан» Орталық Азия шекарасына жақындады
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АЙМАҚAI  YNQQ

-ОВКАЛАРДАН 
К
З СҮРІНЕДІ

К�ңілге қаяу түсіретіні сол 
кеңес заманы кезінде қолдан 
жасалған қитұрқы саясаттың сал-
дарынан қаншама елді мекендер 
ұлттық реңкі бар атаулардан к�з 
жазып қалды. К�птеген атаулар 

орынсыз бұрма ланып, тарихи-
мәдени мәнінен жұрдай болды. 
Пулеметовка, Ко нюхово, Дашка-
Николаевка, Ильи чевка, Ком-
сомолец, Ком му низм, Октябрь, 
Тахтоброд сияқты бей-берекет 
атаулар қазақтың бол мысы мен 
табиғатына үйлеседі деп айта 
аламыз ба?  

Солтүстік Қазақстан облыстық 
Мәдениет, тілдерді дамыту және 

архив ісі басқармасы ономасти-
калық жұмыс және к�рнекі ақпа-
рат б�лімінің басшысы Ернияз 
Сұлтановтың айтуынша, бүгінде 
�ңірдегі 13 ауылдық округтің, 33 
ауылдың және 200 к�шенің атауы 
идеологиялық тұрғыдан ескірген. 
Бірақ оларды ұлттық сана-сезімге 
сәйкестендіріп жаңғырту үшін 
жер гілікті жерлерде аудан басшы-
лары халық арасында үгіт-насихат, 
түсіндіру мақсатында жүйелі түрде 
жұмыс жүргізуі тиіс. :кінішке 
қарай, әзірге олай болмай отыр. 
Тіпті, облыстық мәслихат шеші-
мімен биыл ақпан айында �згер-
тілген атауларды да бұрынғысынша 
жазып жүрген басшысымақтарға 
не дерсіз?! Мәселен, жетінші 
шақырылған облыстық мәсли хат-
тың кезектен тыс екінші сессия-
сының шешімімен биыл Ақжар 
ауданындағы екі ауылдың, Мам-
лют ауданындағы бір ауылдың 

атауы қазақшаланды: Киевское – 
Кіші Қараой, Коммунизм – 
Баймырза, Ленин ауылы Бике деп 
қайта аталды. Сонымен қатар 
Ақжар ауданына қарасты Новосел 
ауылдық округі Үлкен Қараой 
аталатын болды. Сондай-ақ Ер-
нияз Сұлтановтың айтуынша, 
биыл облыс аудандарында 200-ден 
астам к�ше қайта аталды. Дей-
тұрғанмен шын мәнісінде ескі 
атаулар �згертілді деп айта алмай-
мыз. Мәселен, Мамлют ауданын-
дағы Ленин ауылы қағаз жүзінде 
әлі солай аталып жүр. 25 шілдеде 
�тетін ауылдық округ әкімдерінің 
сайлауына арналған құжаттардың 
барлығында Ленинский ауылдық 
округі деп жазылған. Мұның се-
бебін сұрағанымызда, Ернияз 
Сұлтанов ауданның кемшілігі деп 
түсіндірді. Ал аудандағылар әлі 
қағаз жүзінде құжаттардың дайын 
емесін алға тартты. 

Тәуелсіздіктің елең-алаң ша-
ғында да атауы �згертілген елді 
мекендер мен к�шелердің құжат-
тары жылдам әзірленуші еді. 
Қазіргідей азаттығымыз нығайған 
тұста бұл жұмысты жүргізуге не 
кедергі? 

ҰЛТТЫҚ ЗЕРДЕГЕ 
ЖАСАЛҒАН ҚИЯНАТ

Жалпы, егемендікке ие болға-
лы Солтүстік Қазақстан облы сын-
дағы 13 ауданның аты қазақша-
ланды. Ұлт мақтанышы Мағжан 
Жұмабаев, Шоқан Уәлиханов, 
Ғабит Мүсірепов, Жамбыл Жа-
баев, Шал ақынның есімдері 
аудан дарға берілді. Тек біреуінің 
аты ғана, басқасының фамилиясы 
ғана берілген. Бұл істе бірізділік 
жоғы – б�лек әңгіме. Біздің ай-
тайын дегеніміз, Тимирязев ауда-

нына академик жазушы Сәбит 
Мұ қановтың есімін беру туралы 
к�терілген бастама аяқсыз қал-
ғаны. Аудандық мәслихат пен 
әкімдіктің біріккен шешімі оно-
мастикалық комиссия тарапынан 
қолдау тауып, республикалық 
оно мастикалық комиссияның оң 
қорытындысы шығарылғанымен, 
тұрғындар жақсы жаңалықты әлі 
күнге дейін күтіп елеңдеп отыр. 
Оно мастикалық жұмыс және к�р-
некі ақпарат б�лімінің бас шысы 
Ернияз Сұлтановтан сұрап білге-
німіздей, алдымен карантин ша ра-
лары кедергі келтіріп, кейін халық 
санағына байланысты ке шеуіл-
деген. Ал енді Президент Hкімші-
лігі рұқсат бермегенге ұқсайды. 

Зиялы қауым �кілдері сонымен 
қатар облыс және аудан орталық-
тарындағы Ленин, Чапаев, Киров, 
Фурманов, Буденный сияқты 
к�шелерді қайта атау мәселесін 
к�теріп жүр. Ескірген атауларды 
ауыстырған кезде республикалық 
ономастика комиссиясы бекіткен 
345 белгілі есім мен 380 жер-су 
атынан құрылған тізім бағдарға 
алынатын болады. 

«Солтүстік Қазақстан облысы-
ның топонимдері» ғылыми еңбе-
гінің авторы, Солтүстік Қазақстан 
мемлекеттік архивінің директоры 
Сәуле Мәлікова �ңірдегі қазіргі 
барлық орысша аталып жүрген 
елді мекендердің бәрінің қазақша 
атауы болғанын айтады. «ХІХ 
ғасырдың 60-жылдарынан бастап 
келген қоныс аударушылар бар-
лығын орысшаға ауыстырып жі-
берген», – дейді. Оның пікірінше, 
бұл үрдіс кеңес дәуірінен бұрын да 
болған. «Солтүстікте жер-су атта-
рының орынсыз �згеруі шамамен 
осыдан 230-250 жыл бұрын бас-
талған болатын. Отарланған елді 
мекендердің қазақша атауларын 
орысшаға айналдыру туралы әс-
кери губернатор Г.Меньшиковтің 
бұйрығы 1774 жылғы 1 қаңтарда 

орындала бастады», – делінген 
ғалымдардың еңбегінде. 

Осылайша, Ақжар – Покров-
каға, Арқалық – Андреевкаға, 
Қосағаш – Новомихайловкаға, 
Түлкіойнақ Святодуховкаға ай-
налса, Кіндікті – Оседлое, Қор-
жынк�л – Спасовка, Бақырілген 
Петровка деп аталып кеткен қал-
пынан әлі таймай, отарлау сая-
сатының ескерткішіндей болып 
қалып отыр. 

Облыс мектептеріне енгізілген 
«:лкетану» оқулығының және 
«Солтүстік Қазақстан облысының 
топонимдері» ғылыми еңбегінің 
авторларының бірі, Қазақстан 
жоғары мектебі ұлттық ғылым 
академиясының академигі, фи-
лолог, к�рнекті ғалым, профессор 
Зарқын Тайшыбай: «:зге ұлттар 
келген бетте жер-су атауларын 
күшпен �згертіп отырған. Бұл – 
халықтың санасын шатастырып, 
қазақтың жері емес дегенге әкеліп 
тіреу. Бір рудың, бір атаның бала-
лары бірін-бірі танымай суысып 
кетуі үшін жасалған амал», – дейді. 

Қос ғалым да қазақ халқы то-
понимдерді аспаннан алып қоя 
салмағанына к�з жеткізгендерін 
айтады. «Жер-су атаулардың к�бі 
жердің түсіне, бедеріне қатысты, 
басқасы сол жердің пайда-зияны 
туралы болса, елді мекендер негі-
зінен сол елдің, рудың беделді аза-
маттарының атымен атал ған», – 
дейді олар. Бүгінде сол тарихи 
әділдікті қалпына келтіретін кез 
келді. Ел болашағын ойласақ, 
қитұрқы саясаттың шырмауынан 
құтылып, тарихи атауларды қай-
тар ғанымыз абзал. Қазақ жеріндегі 
ата-бабаларымыздан қалған елді 
мекендердің атаулары тарихи құ-
жат іспеттес. Ендеше, ұлттық зер-
деге жасалған қиянат кейінгі ұр-
пақтың да санасын уландырмауын 
ойлаған ж�н. 

Солтүстік Қазақстан облысы

Негізі, Қазақстан Мұсыл ман-
дары діни басқармасының бас-
шысы, бас мүфти Наурызбай қажы 
Тағанұлы Құрбан айт қарсаңында 
кәсіпкерлерге үндеу жолдаған 
болатын. 

«Ұлық күнде исі мұсылман ба-
ласы шынайы ниетпен құрбан 
шалып, құрбандық етін мүгедектер 
мен жетімдерге, к�пбалалы от-
басылар мен қарттарға таратып, 
алғысын алуға тырысады. Адам-
ның алғысын алып, батасына б�-
лену – сауапты істің бірі. Халқымыз 
«Алғыс алған арымас. Бота ал-
ғанша бата ал» дейді емес пе? 
Құрбан айтта орындалатын негізгі 
ізгі амалдың бірі – құрбан шалу. 
:йткені ардақты Пайғамбарымыз 
Мұхаммед (оған Алланың салауаты 
мен сәлемі болсын): «Адам баласы 
құрбан айт күні құрбан шалудан 
�зге амалымен Аллаға жақындаған 
емес...» дейді.

Демек, Құрбан айт күні Аллаға 
ұнамды әрі ең сүйікті амал – 
құрбан шалу. Айт күндері халық 
тарапынан мал сатып алуға деген 
сұраныстың арта түсетіні белгілі. 
Осы ретте еліміздегі барша шаруа 
қожалықтарының қожайындарын 
ұлық мейрам – Құрбан айттың 
құрметіне мал құнын шарықтатпай, 
халыққа оңтайлы бағаны ұсынуға 
шақырамын.

Сонымен қатар барша кәсіп-
керлерді тұрғындар күнде тұтына-
тын әлеуметтік маңызы бар азық-
түлік бағасына мүмкіндігінше 
же ңілдік жасауға үндеймін», – де-
ген еді бас мүфти.

Осыған орай �ткен жексенбіде 
мал базарына барып, т�рт түліктің 
құнын к�збен к�ріп қайттық. 
Шындығы керек, биыл �ңірлерді 
қуаңшылық жайлағандықтан «мал 
бағасы арзандайды» деп к�пшілік 
болжаған. Сондай-ақ байланған 
семіз малды табу қиынның-қиыны 
екені де айтылған. Алайда Жамбыл 
облысында жайылым жақсы бол-
ған дықтан ба әлде Құрбан айтқа 
қожалықтар ертеден қамдан ған-
дықтан ба, жексенбілік мал база-
рында сатушылардың да, сатып 
алушылардың да қарасы қалың 
болды. Құрбандыққа негізі ірі қара 
мен ұсақ мал шалынатындықтан 
сауданың к�ркі осы маңда қызды. 
Сиыр бағасы жасына қарай 150-
250 мың теңге аралығында сауда-

ланып тұрса, тоқтыны 35, саулық-
ты 60 мың теңгеге алуға болады. 
Құрбандыққа 1 жастан асқан 
қойларды шалу парыз етілгендіктен 
саулықтар тез �тіп кетіп жатты. 
Білетіндер малдың семіздігіне ғана 
емес, дене жарақатының жоғына, 
ауру-сырқаудан амандығына мән 
беріп алып жатты.

– Базар болғаннан кейін сау-
даласу болады. 60 мың теңге деп 
жатқан қойлар түске қарай 50 мың 
теңгеден беріліп жатыр. Денесі ірі 
6 айлық тоқтыларды да құр бан-
дыққа шалуға болатындықтан 
мұнда да сауда жақсы жүріп жатыр. 
Негізі, малдың денін алыпсатарлар 
алып, кейіннен үстіне 5-10 мың 
теңге қосып саудалап жатыр. Кеш-
ке дейін әлі к�п адам келетініне 
сенімдіміз. :йткені таңертеңнен 
базарға ағылып жатқан халық к�п. 

Hрине, мұсылман қауымы үшін 
қасиетті саналатын Құрбан айтта 
бағаны барынша қымбат татпауға 
тырысып жатырмыз. Алайда әркім-
нің күнк�рісі болған дықтан пайда 
таппай тағы бол майды, – дейді 
Арман есімді саудагер. 

Шаруалармен тілдескенімізде 
базарға ұсақ мал әкелгендерін 

айтты. Себебі ірі қараны халықтың 
дені ала бермейді. Екі-үш адам 
бірігіп алмаса 250 мың теңгені 
әркімнің қалтасы к�тере бермейді. 
Десе де, қасиетті айда сауап жи-
науға ниеттілер саудаласып, сиыр 
мен денесі ірі таналарды да сатып 
алып жатыр. 

– Таңертеңнен бері 5 саулық, 2 
сиыр саттым. Базарға бас-аяғы 10 
қой, 4 ірі қара әкеліп едім. Соның 
жартысы жылдам �тіп кетті. Енді 
біраз тұрғаннан кейін сауда бол-
маса, арзандау бағамен болса да 
алыпсатарларға беріп кетемін. 
Се бебі бүгінгі базарға осы мал-
дарды сатуға ниет етіп шықтым. 
Барлығы семіз. Құрбан айтқа орай 
бір айдан аса уақыт байладым. 
Алған адам �кінбейді. Оған қоса 
ауру-сырқауының болмауын да 
тексертіп, мал дәрігерінен анық-

тама қағазын алдым. Ең бастысы 
алдымдағы т�рт түлігім тұрғын-
дарға адалынан барсын деймін, – 
дейді Жамбыл ауданынан келген 
Жандос есімді шаруа. 

Айт күндері мал базары жұмыс 
істемейтіндіктен жексенбіде жұрт-
тың құрбандыққа т�рт түлік ізде-
гені түсінікті. Алайда құрбандық 
малын интернеттен де табуға 
болады. «Құрбандық малын сатып 
алу» немесе «мал сатып алу» деп 
Google-ге жазсаңыз мал сататын-
дардың тізімінен к�з сүрінеді. 
«Құрбандық малы! Семіз!» деген 
жарнама бойынша хабарлас-
қанымызда Hлішер есімді жігіт 
телефон тұтқасын к�теріп, тек ұсақ 
мал сатып жатқанын айтты. 
Бағысы 45-70 мың аралығында. 
Байқап тұрсаңыз, базардағы 
бағадан 5-10 теңгеге қымбат. Бірақ 

мұндағылар мал соя алмайтын 
немесе құрбандық шалатын же-
ріңіз болмаса, �здері 1 500 теңгеге 
сойып, үйітіп беретінін айтты. 
Тағы 1 000 теңге қоссаңыз, ішек-
қарынды да тазалап береді. Бір 
с�збен айтқанда, ниет пен сауап 
сіздікі, ал қан шығарып, сойып 
беретін олар. Бұған үрке қарауға 
болмайды. Себебі қызыл аймақта 
тұрған Нұр-Сұлтан мен Алматы 
қаласында осы жүйе қолданылып 
жатыр. Qurban2021.kz сайтына 
кіресіз де қалаған малға бағасына 
қарай тапсырыс бересіз, т�лем 
Kaspi.kz бағдарламасы ар қылы 
жүргізіледі. Тапсырыс бе рерде 
«Құрбандық есебі қажет пе?» деген 
бағанда «иә» деген батыр маны 
бассаңыз, малдың сойыл ғаны 
ж ә н е  м ұ қ т а ж  ж а н д а р ғ а  т а -
ратылғаны туралы WhatsApp-

ыңыз ға видеоесеп келеді. Ал ең 
маңыздысы – қасапшы ПТР-тест 
тапсырғаны туралы анықтама ала 
аласыз. Нұр-Сұлтан қаласында 
қой 70 мың теңге болса, ірі қара 
– 420 мың теңге. Алматыда да 
қой 70 мың теңгеден саудаланса, 
сиыр құны 371 мың теңге болып 
бекітілген. 

Бұл жүйе Жамбыл облысын-
д а  д а  қ о л д а н ы л ы п  ж а т ы р . 
Qurban2021.kz сайтына кірсеңіз 
«Онлайн құрбан шалу: :ңірлерде 
мал бағасы қанша?» деген ха-
барландыруда Жамбыл облысында 
қой – 60 мың, ешкі – 40 мың, ірі 
қара – 350 мың, түйе 700 мың теңге 
деп к�рсетіліп тұр. Онлайн шалын-
ған құрбандық малының етін 
�зіңіз ала алмайсыз. Ол бекітілген 
тізім бойынша мұқтаж жандарға 
таратылады. 

– Құрбан араб тілінде «жа-
қындау» дегенді білдіреді. Яғни, 
жасаған сауап арқылы жүректі 
тазартып, Жаратқанға жақындай 
түсу. Құрбандық шалу тек мал 
бауыздаумен ғана шектелмейді. 
Онда адамның ішкі ниеті, шын 
пейілі, басқаларға жанашырлығы 
таразыға түседі. Сондай-ақ пен-
денің сараңдығы мен жомарттығы 
да сыналады. Шалынатын құр-
бандық малының бағасы да тап-
сырыс берушіге тиімді. Биыл ірі 
қара – 350 мың, қой – 60 мың, 
еш кі 40 мың теңге болып бекі-
тілген. 

Құрбан айт намазы биыл ме-
шіттерде оқылмайды. Ал мал 
союға арнайы орындар әзірленген. 
Сойылған мал еті онлайн жасалған 
тізім бойынша к�пбалалы отба-
сылар мен жетім-жесірлерге тара-
тылады, – дейді облыстық «һиба-
тулла-Тарази» мешітінің наиб 
имамы Ержан Аманбаев.

Иә, қасиетті айда Құрбан 
шалып, сауап жинауды бұйыртсын! 
Т�рт түлікті үйде сойып ниет 
етсеңіз де, онлайн тапсырыс бер-
сеңіз де, ең бастысы Аллам қабыл 
етсін деп тілейміз!

Жамбыл облысы 

Атауы ауыспаған ауылдар...

Теріскей айма�та крежолды� бойымен келе жат-
�анда Нико лаевка, Петровка, Астраханка, Та мановский, 
Бугровое, Андреев ка, Дмитриевка, Ленинский, Ком-
сомольский, Интернациональный, Кривощеково, Сухо-
рабовка, Крас нознаменка, Боголюбово, Благовещенка, 
Пролетарка деп жал+асып кете беретін атауларды 
о�ы+анда  азатты� ал+аннан бергі 30 жылда әлі де тйіні 
шешілмеген мәселе к2п екеніне к2з жетеді. Солтстік 
4аза�станда+ы жер-су мен елді мекендерді� тарихи 
атауларыны� �айтарылмауына кім кінәлі? Топонимдерге 
келгенде неге сал+ыртты� танытты�?

Роза ШӘКЕН

�сел БАЛТАҚЫЗЫ (коллаж)

Құрбан айт: мал бағасы қанша?
Исі м5сылман хал�ы шін �асиетті санал+ан 45рбан 

айт та келіп жетті. 6лемдік пандемия жа+дайында �ызыл 
айма�та+ы 2�ірлер �5рбанды�ты онлайн шалып жатса, 
Жамбыл облысында �5рбанды�ты йде немесе мешітте 
шалу+а ммкіндік берілді. Алайда �5рбанды� малыны� 
�5ны �анша? Ба+а әккі әдетіне салып, б5л�ынып кеткен 
жо� па? 

Саятхан САТЫЛҒАН

Тұрсын  
ЖҰМАБЕКҚЫЗЫ

Qurban2021.kz сайтына кіресіз де қалаған малға ба-
ғасына қарай тапсырыс бересіз, т�лем Kaspi.kz бағдар-
ламасы ар қылы жүргізіледі. Тапсырыс бе рерде «Құрбандық 
есебі қажет пе?» деген бағанда «иә» деген батыр маны 
бассаңыз, малдың сойыл ғаны және мұқтаж жандарға та-
ратылғаны туралы WhatsApp-ыңыз ға видеоесеп келеді.

№3 қалалық емхана мең-
герушісі Айман :тегенова 
«тәртіп бұзушыны жауапқа 
тартуға қатысты Полиция де-
партаментіне арыз жолдаймыз» 
деген болатын. 

Атырау қалалық Полиция 
басқармасы бастығының бі-
рінші орынбасары Е.Биғам-
баев тың айтуынша, дәрігер-
лердің арызы қабылданды, 
медицина қызметкеріне д�-
рекілік танытып жұмысына 
кедергі келтірген :збекстан 
Республикасының азаматына 
қатысты Hкімшілік құқық-
бұзушылық туралы кодекстің 
434-бабы (ұсақ бұзақылық) 
бойынша хаттама толтырылып, 
шетел азаматы мен жұмыс 
беруші 1 күн қамауға алынған.

:збек азаматының аяқ-
қолы құрысып жанталасқанын 
к�ріп оған к�мекке келген қала 
тұрғыны Мұхтар Hулетовтың 

айтуынша, вакцина алған аза-
мат шынымен де талықсып, 
қол-аяғы сіресіп қалған. «Ұят 
қой, �тірік емес. Оның аяқ-
қолын уқалау кезінде �з-�зіне 
келіп, қайта талықсып кеткені 
рас. Болғанды болды деп шын-
дықты айту керек. Қайта-қайта 
жедел жәрдем шақырдық, 
олар хәлі нашар жігітті алып 
кетті», – деді куәгер.

Алайда №3 емхана дәрігері 
Айгүл Үсенбаева: «Екпеден соң 
дәрігерлер бақылауында бол-
ды. Вакцина алды деген анық-
тама сұрады. Кейін �зінің жұ-
мыс берушісін ертіп келіп шу 
шығарды. Вакцина паспорты 
ертең дайын болады деп айт-
тық. Алайда вакцина алуға 
кел  гендерге «Бұл жерде вак-
цина алмаңыздар» деп үгітте-
ді», – деді. 

Сайып келгенде, :збекстан 
азаматының аяқ-қолы құры сып 
жатуын вакцина алуға қар-
сылық деген мәселемен по  ли-
цияға ешкім арыздан баған.

 Атырау облысы

9ткен аптада Атырауда+ы «Дина» базарында 
вакцинаны� екінші компонентін ал+ан шетелдік 
азамат�а �атысты мән-жай аны�талды. Шетел аза-
ма ты Атырау �аласында+ы №3 ауруханада корона-
вирус�а �арсы вакцинаны� бірінші компонентін 
сал+ыз+ан 22 жаста+ы 9збекстан азаматы 2тірік 
талып, �5рысып-тырысып  шу шы+ар+ан. Кейін оны� 
вакцина+а �арсы пікір �алыптастыру шін шу 
к2тергені белгілі болды.  

Қиғылық салғандар 
қамауға алынды



Осы жолы 4 жылды	ты� 
басты до да сыны� талабы мен 
тәртібі, сәні мен салтанаты 
бас	а Олимпиада ойындары-
нан �згеше.�йымдастыру шы-
лар ды� б�рын-со�ды болма �ан 
е� инно вациялы	 Олимпиада 
жасаймыз деген уәдесін былай 
	ой�анны� �зінде ко рона-
вирусты� кесірінен к�пте ген 
шектеулер мен 	ата� талаптар 
	ойы латыны т$сінікті. «Тех-
нологиялы	 алпауыт	а» ай-
нал�ан мемлекетті� �з м$м кін-
дігін пайдаланып, инно вация-
лы	 Олимпиада �ткізе алаты-
нына ешкімні� к$мәні болмаса 
керек. 'рі олар м�ны не нәр-
седе де аста-т�кке жол бер-
мейтін жапонды	 минима-
лизммен шебер �штастыра 
білетініне де ш$бә жо	. Тек со-
ны� бәрі 	алы� ж�ртты� 	аты-
суынсыз, к�рерменні� на зары 
мен 	ошеметінсіз �те тіні �ана 
�кінішті. 

ҚАЗАҚСТАН  
СПОРТШЫЛАРЫ – ТОКИОДА

Қазақстаннан аттанған алғашқы 
деле гация Күншығыс еліне 17 
шілдеде келді. Оған дейін аптадан 
аса уақыт Алматыда карантинде 
болып,  күнделікт і  ПТР-тест 
тапсырдық. Карантиннің қатаң 
талаптары Токиоға жеткен соң да 
толастамады. &уедегі жеті сағаттық 
жолды артқа тастап, Жапония 
астанасына жергілікті уақытпен 
сағат 09.15-те (Нұр-Сұлтан уақыты 
06.15) жеттік. То кио ға табанымыз 
тие салысымен әуежайда, Sotetsu 
Grand Freza қонақүйінде бірнеше 
рет ПТР-тест тапсырып, тағы үш 
күнге ка ран тинге жабылдық. &ри не, 
мұның бар лығы – 3зіміз үшін, қо ғам 
үшін және үлкен додада сын ға 
түсетін спортшыларымыздың 
қауіпсіздігі үшін жасалып жатқан 
шара. Сондықтан қатаң талап пен 
тәртіпке бағынып, тіпті оған ептеп 
етіміз үйреніп те қалғандай. 

Токиодан шығысқа қарай 75 
шақырым жердегі Нарита қаласын-
да орналасқан «Нарита» халықара-
лық әуежайының 3зі құтты бір алып 
шаһардай. Мұнда әрбір адам қатаң 
бақылауда болады екен. Құжат-
тарымызды тексеріп болғанша т3рт 
сағаттан аса уақыт кетті. Бірақ бар-
лығын бүге-шігесіне дейін түсін-
діріп, баратын жеріңе соңына дейін 
апарып к3мектесіп тұрған әуежей 
қызметкерлері мен волонтерлері 
жо ғары деңгейде қызмет к3рсетті.

Қазақстаннан барған ақпарат 
құрал дарының 3кілдерін Жапония-
да бірнеше жыл дан бері тұратын 
&бдіқадыр деген қандасымыз күтіп 
алды. Күншығыс елінде дәрігер 
болып қызмет ететін &бдіқадыр ба-
уы ры мыз бізбен бірге т3рт сағат тан 
аса  әуежайда болып,  т ілмаш 
қызметін атқарды. &уежайдағы 
толассыз тексерістен кейін, Sotetsu 
Grand Fresa Tokyo қонақүйіне 
біздерді 3зі бастап барды.

ЖАПОНДАРДЫҢ 
«ЖОЛЫ АУЫР МА?»

Қош, сонымен «Токио-2020»-
ның басты ерекшеліктеріне тоқ-
талмай тұрып, аз-кем шегініс жасап 
к3рсек. Тарихқа үңілсек, Жапония-

ның «жолы ауыр ма?» демесеңіз де, 
«не сыры бар екен?» деген сұрақты 
ерік сіз қоясыз. Себебі осы елде 3те-
тін Олим пиадаға әйтеуір бір кедергі 
шыға қалатыны бар. Осы жолы 
Токио-2020 додасы корона вирустың 
кесірінен кейінге шегерілсе, Күн-
шығыс елінің астанасына бұған 
дейін белгіленген үш Олимпиада да 
3з уақытында 3тпеген. 

1940 жылы Жапония бірден екі 
Олим пиаданы 3ткізу құқын иеленіп 
еді. Сол жылы Токиода – жазғы 
және Саппорода – қысқы Олим-
пиада 3туі керек-тұғын. Алайда осы 
аралықта Жапония мен Қытай 
арасында соғыс жүріп жатқандық-
тан, Күншығыс елі соғыс қимыл-
дарын жүргізуге күш керегін алға 
тартып, Олимпиаданы 3ткізуден бас 
тартты. 

Сосын 1964 жылы жазғы Олим-
пиаданы 3ткізу құқығын Токио тағы 
жеңіп алды. Бірақ дүбірлі дода бұл 
жолы да белгіленген уақытында 
3тпеді. Басты себеп – ауа райы. 
Шілде-тамыз айларында Жапония-
да аптап ыстық болады. Бұл спорт-
шыларға қолайсыз дық тудыруы 
мүмкін деген ұйғарыммен күзге 
ысырылды. Ал қыркүйек айында 
мұнда тайфунның маусымы бас-
талады. Сол себепті ұйымдастыру-
шылар Олимпиада ойындарын 10-24 
қазан аралығында 3ткізуді ж3н 
к3рді. Жапония қысқы Олим-
пиаданы 1972 жылы араға 32 жыл 
салып, Саппоро қаласында 3ткізді.

БАҒДАРЛАМАДАҒЫ ЖАҢА 
СПОРТТА ДА БАҚ СЫНАЙМЫЗ

Қазақстан тұңғыш рет Олим-
пиада бағ дар ламасына жаңадан 
енген спорт түрлері, атап айтқанда 
спорттық құзға 3рмелеу және каратэ 
бойынша қатысады. Жай қатысып 
қана қоймай, Дархан Асаділов, 
Нұрқанат  &жіқанов,  Данияр 
Юлдашев, әйелдерден М3лдір 
Жаңбырбай мен Софья Берульцева 
секілді әлемде к3ш басшы қатарында 
жүрген каратэ шілерге сенім артып 
отыр. Құзға 3рмелеуден Ришат 
Хайбуллин де осал емес. Бағы мен 
бабы қатар шапса, алар асуы жоғары 
болары с3зсіз.

Токиода жеңіл атлет Ольга Рыпа-
кова олимпиадалық құрамның 
к3шбасшысы болатыны с3зсіз. Бұл 
дода – Ольганың спорт мансабын-
дағы т3ртінші Олимпиада. Бүгінде 
Ольганың қоржынында Олимпиада 
медальдарының толық жиынтығы 
бар. Су добынан ерлер құрамасы 
командалық ойын түрлерінен 
жарысқа қатысатын қазақстан дық 
жалғыз құрама болып отыр. Олар 
ойын ға сегіз  жылдан кейінгі 
үзілістен соң оралды.

Қамшыбек Қоңқабаев бастаған 
бокстан ерлер командасы толық 
құраммен, сегіз сал мақ бойынша 
қатысады. Бұлардың қата рына 
қыздар арасында жалғыз жолдамаға 
ие болған Надежда Рябецті  қо-
сыңыз. Со ны мен, ел қоржынындағы 
тоғыз жолдама боксшылардың 
еншісінде.

Гимнаст Милад Карими жалғыз 
3зі жеті жолдама алып, іріктеу 
кезеңін сәтті аяқтады. Кезінде 
жерлесіміз Ернар Ерімбетов жалғыз 
дүбірлі додаға қатысып, тәуір 
нәтижеге қол жеткізгенін к3рдік. 
Миладқа Ернар ағасы нан асып 
түсіп, Олимпиаданың биік мін-
берінен  к3рінсе  деген  т ілек 
білдіреміз. Сондай-ақ жүзуден біз 
үш жолдаманы иелендік. Оның екеуі 
Олимпиада чемпионы Дмитрий 
Баландинге тиесілі. Отандасымыз 
Руслан Құрбанов Халықаралық 
семсерлесу федерациясының жеке 
рейтингі бойынша құрлықтық кво-
таны жеңіп алған алты спортшының 
қатарына енді. 

2004 жылы 3ткен Афина Олим-
пиада сы нан кейін араға 17 жыл 
салып, Қазақстанның үш вело-
шабандозы топтық жарыста бақ 
сынайды. Мұндай нәтижеге қол 
жеткізуге команда к3шбасшысы 
Алексей Луценконың қосқан үлесі 
зор екенін айта кеткен ж3н. Ол 
Қазақстанға жалпы алғанда Азия 
құрлы ғының бірде-бір мемлекеті 
еншілемеген ұпайды әкелді . 
Сондай-ақ тректегі вело спорт 
(спринт, омниум және кейрин) 
бойын ша жерлестеріміз үш лицензия 
жеңіп алды. Айта кетерлігі, спорттың 

бұл түрі бойынша жолдама Қазақ-
стан үшін тарихи болып есептеледі. 
Себебі осы уақытқа дейін қазақ-
стандық спортшылар аталған вело-
спорт түрі бойынша Олимпиада 
ойындарына қатыспаған.

Садақ атудан 20 жылдан кейін 
алғаш рет Қазақстаннан үш садақ-
шысы Олимпиадада командалық 
жарыста бақ сынайды. Бүгінде 11 
жолдама балуандарға тиесілі болса, 
жеңіл атлеттер де осы шамада лицен-
зия жеңіп алды. Теннисшілер жеті, 
ал байдарка мен каноэде есуден алты 
жолдама қоржында. Рейтингтік 
жарыстар нәтижесі бойынша дзюдо-
шылар алты жолдаманы иеленді. 
То кио т3рінде белдесетін татами 
шеберлерінің арасында тәжірибелі, 
Рио Олимпиадасының күміс жүл-
дегері Елдос Сметов те бар. Үстел 
теннисінен Қазақстан құрамасының 
енші сін де қос жолдама, сондай-ақ 
таэквондо мен слаломды есу бо-
йынша спортшылар екі лицензия 
алды.

Алғашқы рейспен Токиоға кара-
тэ шілер, садақ атушылар, үстел 
теннисі мен семсер лесу командасы, 
ауыр атлеттер мен боксшы лар, жүзу 
спортының, су добы спортының 
3кілдері, жеңіл атлеттер, вело-
шабандоздар, стенд ату мен нысана 
к3здеуден құрама командалар, сон-
дай-ақ дзюдошылар келді. Қалған 43 
спортшы 28 шілдеге жоспарланған 
екінші рейспен Жапонияға жолға 
шығады. Олардың қатарында бал-
уан дар, к3ркем гимнастика, әртіс тік 
жүзу, бессайыс және жеңіл ат-
леттердің бір б3лігі бар. 

Олимпиадаға келген спортшы-
ларымыз дың бабы нашар дей 
алмаймыз. Енді Алаш баласының 
бабына бағы қатар шапса, жоғары 
нәтижеге қол жеткіземіз деген сенім 
мол. Ал біз 3з кезегінде елге 
ақжолтай cүйін ші хабарды таратуға 
асықпыз.
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Токиода ең көп табыс 
табатын ойыншы анықталды

Ұлы даланың ұландары 
Олимпиадада топ жара ма?

Токиода�ы Олимпиада ойындарында е� к�п табыс 
табатын спортшыларды� есімдері белгілі болды. Б�л 
тізімді Forbes жариялады. 

 Олимпиадаға қатысатын 
спорт шылардың арасындағы ең 
к3п табыс табатын спортшылар 
к3шін баскетболдан  АҚШ құра-
масының шабуылшысы Кевин 
Дюрант бастап тұр. Оның табы-
сы 75 миллион долларды құрай-
ды. Екінші орында жылына 60 
миллион доллар табатын тен-

нис ші Наоми Оска жайғасқан. 
Ал үздік үштікті АҚШ құрама-
сының тағы бір баскетболшысы 
Дамин Лиллард түйіндеді. Оның 
табысы – 40,5 миллион доллар. 

Сонымен қатар тізімге сер-
биялық теннисші Новак Джоко-
вич (34,5 миллион), гольф спор-
ты ның жарық жұлдызы  бри-
тандық Рори Макилрой (32 
мил лион),  америкалық баскет-
болшы Девин Букер пен Кэй 
Нисикрои (екеуі де 30,5 мил-
лионнан) және баскетболшылар 
Крис Миддлтон (27 миллион) 
және Джру Холидей (23 мил-
лион) енген. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

)аза	станды	 спор-
тшы Сергей Морозовты� 
( 1 7 - 5 )  U F C - д е г і  е к і 
ай	асы $шін 	анша гоно-
рар ал�аны белгілі бол-
ды.

Морозов промоушндағы 
дебютын қаңтарда 3ткізді. Ол 
кезде екінші раундта сабмин-
шмен ресейлік Умар Нурмага-
медовтен (13-0) жеңіліп қалған. 
Бұл жекпе-жегі үшін Морозов 13 
500 доллар алды (октагонға 
шыққаны үшін 10 000 доллар, 3 
500 доллар ынталандыру бонусы 
ретінде). 

Күні кеше Морозов екінші 
рет жекпе-жекке шықты. Бұл 
жолы ол т3решілердің шешімі-
мен неміс Халида Таханы (13-4-
1) жеңді. Боксшының UFC-дегі 

алғашқы жеңісі оған к3бірек 
ақша әкелді – 24 000 доллар 
(алаң ға шыққаны үшін 20 000 
доллар, 4 000 доллар ынталан-
дыру бонусы ретінде). 

Осылайша, UFC-дегі екі 
айқасы үшін Сергей Морозов 37 
500 доллар к3лемінде табысқа 
кенелді. 

А.ЖАСАН

Морозов екі айқасы үшін 
37 500 доллар алды 

Барыс «Алтын-Емел» 
�лтты	 паркінде екінші рет 
фотот�за		а ілікті. Б�л ту-
ралы Экология, геология 
және таби�и ресурстар ми-
нистрлігі хабарлады.

 Бұған дейін «К3лсай к3лдері» 
ұлттық паркінде фототұзақ барысты 
тіркеген болатын. Енді тағы бір 
жақсы жаңалық Қызыл кітапқа 
енген ерекше жыртқыш фото-
тұзаққа тағы бір рет ілікті. Бұл жолы 
тұтас бір отбасы – таутан  және 
оның екі аланы байқалды. 

Мұның алдында фототұзаққа 
түскен барыс аталық еді. Қазір парк 
аумағында БҰҰ Даму бағдар лама-
сының барысты сақтау ж3ніндегі 
жобасы іске асырылып жатыр. 

Оның шеңберінде мамандар ұлттық 
парк аумағына бірнеше фототұзақ 
орнатты. 

Ғалымдардың айтуынша, ба рыс-
тың бұл аумақта пайда болуына 2017 

жылдан бастап осы паркте олардың 
негізгі қорегі – Сібір тау ешкісіне 
әуесқойлық және тро фейлік 
аңшылыққа шектеу қойыл ғаны себеп. 

Ұлттық паркте барыстан 3зге де 

Қызыл кітапқа енген жануарларды 
сақтау үшін мамандар ұлттық 
парктің күзет аймағына, сондай-ақ 
Жоғарғы К3ксу қаумалы мен Орық-
ты, Түлкілі, Қояндытау, Тоқсанбай, 
Атыжоқ, Дулантау, Ортатау тау-
ларына тездетіп экологиялық дәліз 
құруды ұсынады. Бұл «Алтын-
Емел» тау сілеміндегі барыс попу-
ляциясының кедергісіз к3шуіне 
және сақталуына ғана емес, сондай-
ақ ұлттық паркте арқар, Түркістан 
сілеусіні, сабаншы, Тянь-Шань 
қоңыр аюы, тас сусары сияқты си-
рек кездесетін және жойылып бара 
жатқан жануарлардың к3беюіне 
ықпал ететін болады. 

Gбілмансұр ЖАСАН

Барыс тағы да фототұзаққа ілікті

) а з а 	 с т а н  ) а р у л ы 
К$ш  терінде әскери ны-
шандар к$ні ал�аш рет 
аталып �тті.

1996 жылғы 18 шілдеде 
«Қару лы Күштердің әскери 
нышандары туралы» Қазақстан 
Президентінің Жарлығына қол 
қойылды. &скери нышандар – 
бұл әскердің ажырамас б3лігі, 
атрибуттар.

«Қазақстанның әскери ны-
шан дарына Қарулы Күштердің 
нышаны (эмблемасы), туы мен 
жалауы, Құрлық әскерлерінің, 
&уе қорғанысы күштері мен 
&скери-теңіз күштерінің тулары, 
әскери б3лімдердің жауынгерлік 
тулары жатады. Қазақстан Қару-
лы Күштерінің нышаны мемле-
кеттік тиесілігін және қол сұғыл-
мау шылығын айқын бейнелейді. 

Ол 3ткеннің дәстүрлерімен ұш-
тас тыра отырып, тәуелсіз Қазақ-
стан ның құндылықтарын к3р-
сетеді. Атап айтқанда, Қарулы 
Күштер нышаны – шеттерi 
алтын түстi нұсқамен жиектелген 
бес бұрышты жұлдыз. Жұл-
дыздың ортасында шұғылалы 
күн және оның астында қалық-
тап ұшқан қыран бейнеленген» 
делінген хабарламада. &скери 
күштер түрі нің тулары Қазақстан 
әске ріне тиесілікті және әскери 
ұжым ның бауырластығы мен 
бірлігі идеясын білдіреді. 

Биыл Қазақстан Қарулы 
Күштерінде бірқатар кәсіби 
мерекелер мен атаулы күндер 
алғаш рет атап 3телуде. Олар 
Қорғаныс министрінің 2021 
жыл ғы 5 мамырдағы бұйрығымен 
бекітілген. 

А.ЖАСАНҰЛЫ

Әскери нышандар күні 
аталып өтті

Е
рк

еб
ұл

ан
 Д

У
Й

С
Е

Б
О

Л
А

Т
О

В
 (

ко
лл

аж
)


	Ai_1
	Ai_2
	Ai_3
	Ai_4
	Ai_5
	Ai_6
	Ai_7
	Ai_8

